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Projekt „Choc pre nas a my pre neho" 
Koncom januara 2010 podala skupinka turistov - nadsencov z Lucok 

ziadosf o schvalenie projektu „Choc pre nas a my pre neho" do programu 
.2<NB chodniky" Nadacie EKOPOLIS . Program Zive chodniky vznikol v roku 
2007 a odvtedy kazdorocne Nadacia Ekopolis v Banskej Bystrici v spolupraci 
s -Toyota Motor Slovakia" a „Toyota Fund for Europe" podporuje projekty, 
ktorych ciefom je prispiet' k skvalitneniu ochrany prirody v chranenych 
lizemiach Slovenska, ako aj k zapojeniu verejnosti a dobrovol'nikov do 
obnovy poskodenych uzemi. V marci 2010 bol lucansky projekt vybrany 
medzi 7 najlepsich, ktore boli financne podporene. Autorkou projektu je Ing. 
Petra Mihokova. 
Rok 2009: S upravou a obnovou 
turistickeho chodnika vediiceho z Lucok 
na Verky Choc zacali turisti uz minuly 
rok. V dosledku veternych smrsti bolo 
na chodniku popadanych vel'a s t romov-
poprepilovalo sa cca 24 ks. Turisti 
vyniesli (na vlastnych chrbtoch) do sedla 
Vraca 54 ks armatur (o priemere 18 
mm) dlhych 900 mm a tiez cca 68 ks 
zrdiny dlhej 800 - 1000 mm, ktore boli 
neskor vyuzite na vybudovanie 23 
schodov - protierozne opatrenia pod 
sedlom Vraca. Vycistila sa studnicka 
a bol vyhotoveny novy kryt na studnicku 
v podobe malej drevenicky, aby sa 
navstevnikom lepsie pilo. Vyzbieralo sa 
niekorko vriec odpadkov. Ked'ze pocas 
dazcfa a napadaneho snehu sa 
kosodrevina neustale zakliesnovala 
a zarasty uz boli vel'mi huste, 
navstevnici ju museli obchadzat' (aj 20 -
30 m), cim „budovali" nove chodniky 
a nicili vzacnu vysokohorsku floru. Preto 
nasledovali d'alsie brigady na 
vypilovanie husteho zarastu kosodreviny 
a cistenia celeho chodnika zo sedla 
Vraca az na vrchol Vel'keho Choca. 
Kvoli veternym smrstiam a naslednej 
t'azbe dreva chybalo cca 60% 
turistickeho znacenia. Mnohe 
smerovniky boli skorodovane alebo 
vrastene do kory stromov. Odpocivadlo 
drzal 1 konar, ktory ho podopieral, preto 
bolo potrebne ho asanovat'. 

Rok 2010: Ciele projektu „Choc pre 
nas a my pre neho": obnova 
turistickeho chodnika Lucky - Verky 
Choc, zatraktivnenie turistickej trasy 
doplnenim naucnych panelov na 
zvysenie informovanosti navstevnikov 
zo Slovenska i zahranicia, zviditemenie 
Narodnej prirodnej rezervacie (NPR) 
Choc. Narodnej prirodnej pamiatky 
Lucansky vodopad a Prirodnej pamiatky 
Lucanske travertiny. Celkova dizka 
trasy turistickeho chodnika je 8 km. 
prevysenie cca 1000 m. 

Vyssie uvedene ciele boli splnene 
nasledovnymi aktivitami, ktore 
prebiehali od aprila do oktobra 
(niektore pokracuju dodnes): 
bolo premal'ovane cervene turisticke 
znacenie na celej trase - znackari KST, 
vymenili sa vsetky stare turisticke 
smerovniky za nove a boli osadene 
nove turisticke smerovniky - brigadnici 
pod vedenim Petra Trnovskeho, 
vybudovalo sa 56 protieroznych 
schodov v tych najkritickejsich iisekoch 
trasy, postupne sa budu este budovat' 
d'alsie - brigadnici pod vedenim Petra 
Trnovskeho. Bol zhotoveny a osadeny 
novy pristresok na Zimerovej - brigadnici 
pod vedenim Michala Pechu, zhotovili 
sa a osadili 4 ks naucnych panelov 
(pred obecnym uradom Lucky, pri 
Lucanskom vodopade, pred ZS Lucky 
a v Kupel'och Lucky), d'alsie 3 ks 
naucnych panelov sa osadia na Choci 
(na Zimerovej, pri vstupe do NPR Choc, 
v sedle Vraca) na zaciatku novej 
turistickej sezony - vyroba panelov 
Marcel Mihok. texty Petra Mihokova, 
osadenie - brigadnici pod vedenim 
Marcela Mihoka, bola vyrobena 
a osadena panoramaticka ruzica na 
vrchole Vefkeho Choca - brigadnici pod 
vedenim Michala Pechu, vybudovany 
dreveny kryt nad studnickou - Michal 
Pecho. upraveny vodny rezim pri 
studnicke (zhotovene drevene 
odrazadla) - brigadnici pod vedenim 
Petra Trnovskeho, zatarasili sa skratky 
iduce mimo turistickeho znacenia -
brigadnici pod vedenim Petra 
Trnovskeho, vymenila sa stara 
zhrdzavena ret'az za novu (pod 
vrcholom Vel'keho Choca) - Peter 
Trnovsky, poprepilovali sa spadnute 
stromy a spriechodnil sa cely turisticky 
chodnik - brigadnici, tvorba 
propagacnych materialov a organizacia 
slavnostneho programu otvorenia 
obnoveneho chodnika - Petra 
Mihokova. 

Do projektu sa celkove zapojilo 32 I'udi 
a bolo odpracovanych cca 750 
brigadnickych hodin (neratame hodiny 
stravene administrativou, cestovanim 
manazmentom, konzultaciami....). 
Radi by sme sa pod'akovali vsetkym 
brigadnikom - bez ich ochoty a obetavej 
prace by obnova chodnika nebola 
mozna: Norbert Behan, Tomas 
Savrnoch, Peter Vrzgula, Peter 
Trnovsky, Pavol Trnovsky, Peter 
Kendera, Filip Buzak, Stefan Misik, 
Rastislav Misik, Marcel Mihok, Petra 
Mihokova, Miroslav Pecho, Lubos 
Grencik, Michal Pecho, Simon Pecho, 

Matej Bencur, Lukas Bencur, Pavol 
Macko, Miroslav Macko, Michal Macko, 
Roman Bad'o, Marek Senko, Miroslav 
Pecho, Alino Garaj, Tafia Milanova, 
Jozef Savrnoch, Tibor Pazitka, Juraj 
Benko. 

Projekt „Choc pre nas a my pre neho" 
sponzorsky podporila aj Nadacia SPP, 
Obec Lucky, Kiipele Lucky a.s. 
Dakujeme tiez vsetkym, ktori 
akymkol'vek sposobom pomohli pri 
vyssie uvedenych aktivitach. 

Verime, ze nase usilie zlepsit' kvalitu 
turistickeho chodnika Lucky - Vel'ky 
Choc, ako aj zvysenie informovanosti 
o nasich prirodnych zaujimavostiach 
ocenia nielen navstevnici, hostia 
a pacienti obce a kupel'ov Lucky, ale aj 
samotni domaci obyvatelia. 

Ing. Petra Mihokova 
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obohatenie slavnosti. Jednotlive 
hudobne, spevacke a literarne vstupy 
boli doplnene o informacie ako a preco 
vznikol projekt „Choc pre nas a my pre 
neho", ake su jeho vysledky, kto ho 

(Narodna 
Lucansky 
pamiatka 

Slavnostne otvorenie obnoveneho turistickeho chodnika 
Lufckv-VelkyChoc 
Dria 21.11.2010 sa v kinosale 
Liecebneho domu Choc konalo 
slavnostne otvorenie obnoveneho 
turistickeho chodnika Lucky - Vel'ky 
Choc. Vystup po cerveno znacenom 
turistickom chodniku z Lucok 
s prevysenim cca 1 000 m je 
vyhl'adovo urcite najkrajsi, hoci aj 
najstrmsi. 
Slavnostny program sa konal 
v ramci projektu „Choc pre nas 
a my pre neho", ktory bol 
financne podporeny Nadaciou 
Ekopolis, Nadaciou SPP, obcou 
Lucky a Kiipel'mi Lucky, a.s. 
Na programe, ktory organizovala 
autorka projektu Ing. Petra 
Mihokova, vystupili deti 
z Materskej skoly Lucky, ziaci 
Zakladnej skoly Lucky, clenovia 
Folklorneho suboru Lucan, ako aj 
Cirkevneho spevokolu v Luckach. 
Vzacnym host'om programu bol docent 
Ing. Miroslav Saniga, ktory vsetkych 
posluchacov uputal zaujimavymi 
pribehmi z lesa, ako aj svojimi knihami. 

Vsetkym patri vel'ka vd'aka za kulturne 

podporil. Nakol'ko bol tento program 
zamerany hlavne na oslavu Choca, 
posluchaci sa tiez dozvedeli rozne 
zaujimavosti o tejto nasej najblizsej 
narodnej prirodnej rezervacii, ktora je 
zaroven aj uzemim europskeho 
vyznamu v ramci sustavy NATURA 
2000. 

Medializacia projektu: 
Podrobne informacie o projekte „Choc 
pre nas a my pre neho" boli uvedene 
vclanku, ktory vysiel dria 23.11.2010 
v MY Liptovske noviny. 

Prirodne zaujimavosti Lucok 
prirodna pamiatka 

vodopad a Prirodna 
Lucanske travertiny) 

boli spropagovane v relacii 
Radiovikend, ktora bola 
odvysielana dha 4.12.2010 na 
Slovenskom rozhlase. Relaciu 
najdete a mozete si ju znova 
vypocut' v archive Slovenskeho 
rozhlasu: 
(http://www.rozhlas.sk/inetportal/ 
web/index.php?lang=1&station I 
D=1&page=showRelacia&id=32 

2&stationlD=1) 
Clanok o chranenych iizemiach 
v Luckach (reportaz z relacie 
Radiovikend) bude uverejneny aj 
vjanuarovom vydani mesacnika 
„Cestovatel'", ktory vydava znamy 
redaktor Lubomir Motycka. 

Ing. Petra Mihokova 

V AKOM PROSTREDI Z I J E M E ? 

Clovek je tvor spolocensky, zije v 
urcitej komunite, pohybuje sa vo vacsom 
alebo mensom priestore. Hadam tou 
najzakladnejsou komunitou je rodina, 
obec kde byva, i sirsie okolie, kde 
pracuje. Urcite sa zhodneme v nazore, 
ze zalezi najma na kvalite, ci uz vzt'ahov 
v komunite, ci na kvalite prostredia, kde 
byvame. 

Pozrime sa spolu blizsie na nasu obec 
ztohto uhla pohl'adu, v akom prostredi 
zijeme a v akom by sme chceli zit', co je 
dobre a co zle, co treba udrzat' 
a zlepsovat' a Co odstranit'. O to viae, ze 

Lucky rnaju statut 
kuperneho miesta, 
kde pride vefa 

navstevnikov 
z celeho Slovenska 
aj zo zahranicia. Ale 
0 torn vsetci vieme. 
len ci si to 

uvedomujeme? 
V obci mame 
zavedene vsetky 
zakladne siete -
kanalizaciu, vodu, 
plyn, pravidelne sa 
odvaza odpad. No 
1 napriek tomu 
najdeme lokality, 
kde sa odpad 

nekontrolovane 
vyhadzuje, najdeme miesta, kde sa 
vol'ne nachadzaju zbytky starych 
vozidiel, najdeme I'udi, ktori odpad 
hadzu k brehom potoka, na verejne 
priestranstva. Tato cinnost' je nielen 
v rozpore so zakonom, ale je aj proti 
zdravemu rozumu. Ako sa mozeme citit' 
dobre a spokojne, ked' vo vlastnej 
zahrade mame poriadok a za plotom 
a v potoku je smetisko? A co by sme 
mali robit', aby sa burina nespal'ovala 
priamo na zahrade? Je vhodne zriadit' si 
(co nakoniec uklada VZN) 
kompostovacie zariadenie a neskor 
burinu vyuzivat' ako prirodne hnojivo. 

Obec buduje zberny dvor, kde sa bude 
zvazat' zeleny odpad z verejnych 
priestranstiev, kde chceme umoznit' 
ukladat' zeleny odpad aj obcanom, ktori 
si este kompostovacie zariadenie 
nezabezpecili. Verime, ze na jesen uz 
nebudeme hromadne zadymovat' nasu 
obec. ked budeme mat' taketo moznosti 
a tym prispejeme aj my k zdravsiemu 
prostrediu. Urcite pozname to zname 
biblicke: co nechces. aby ini robili tebe, 
nerob to ani ty im. 
Kazdy ma pravo na zdrave a ciste 
zivotne prostredie, hovori o torn iistava 
i zakony. S tymito a podobnymi 
nezakonnymi a obt'azujucimi aktivitami 
je potrebne raz a navzdy prestat'. Ved 
vidime, ake vel'ke klimaticke zmeny sa 
odohravajii, ake prirodne katastrofy sa 
deju aj u nas. Staci si len zaspominat' na 
jar a na nicive zaplavy ktore potrapili 
cele Slovensko. Netvarme sa teda, ze 
nas sa to netyka, ze katastrofy sa deju 
len v dalekych krajinach, ktorym 
pomozeme nejakou tou humanitamou 
zbierkou. Humanitarna zbierka riesi iba 
momentalny nedostatok zakladnych 
zivotnych potrieb, ale neriesi zakladny 
problem, a to je zdevastovane zivotne 
prostredie a nicenie prirody. 

Takze v akom prostredi zijeme 
a v akom chceme zit'? Ake zivotne 
prostredie zanechame nasim det'om? 

Mgr. Anton Druska, (foto: ilustracne) 
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REMINISCENCIE NA SALVOVE SEMINARS, 
NESKOR DNI TADEASA SALVU 

DovoFte mi vtejto chvili vratit' sa 
v spomienkach k svojmu bratovi 
Tadeasovi Salvovi. Nema sice jubileum, 
ani vyrocie smrti, ale v oktobri sme 
usporiadali 10. rocnik zalozenia 
Salvovych seminarov, neskor Dni 
Tadeasa Salvu. Aspon v kratkosti sa 
zameriam na niektory z nich. Som 
clovek vel'mi plachy, i ked" tak 
neposobim. Nikdy by som si nedovolila 
usporiadat taketo podujatie. Niektori 
.fandovia" to totiz vnimaju ako 
preferovanie rodiny. Touto cestou sa 
chcem vel'mi pekne a srdecne 
pocfakovaf prof. Zuzane Martinakovej, 
ze iniciovala takuto akciu a uskutocnila 
aj prve rocniky. Samozrejme, ze sme jej 
pomahali. Za jej asistencie to boli 
Salvove seminare. Garanciu neskor 
prebrala PhDr. Maria Glockova, a cele 
podujatie nazvala Dni Tadeasa Salvu. 
Toto podujatie v oktobri 2010 oslavilo 
desiate vyrocie. 

Prvy z tychto seminarov prebiehal 
v dnoch 25.-27. maja 2001 a niesol 
nazov Skladatel' a umelec Tadeas Salva 
v kontexte domacej a zahranicnej 
kultury. Ukutocnit' sa mohol vd'aka 
zanietenej spolupraci clenov 
pedagogickeho zboru Fakulty muzickych 
umeni Akademie umeni v Banskej 
Bystrici. Organizacia by nebola mozna 
bez financnej podpory roznych fondov. 
Ciel'om podujatia bolo prinavratit' do 
hudobneho zivota vyznamne skladby 
Tadeasa Salvu, spoznat' bohatstvo jeho 
charakteristickych vyrazovych 
prostriedkov a vytvorit' urcity priestor pre 
fundovanu muzikologicku diskusiu. 
Dalsou ambiciou bolo vzbudit' zaujem 
o vyskum zivota a diela tohto 
vyznamneho slovenskeho skladatel'a 
a postupne zalozit' tradiciu Salvovych 
seminarov v Luckach, ktorych tematicky 
okruh by sa rozsiril aj o d'alsie osobnosti 
slovenskej hudobnej kultury. 
Na prvom zo Salvovych seminarov 
vystupili vyznamne osobnosti 
hudobneho umenia, napriklad Margita 
Gromova, Ivan Parik, Ladislav Burlas, 
Norbert Adamov, Lubomir Chalupka, 
Maria Glockova, Jevgenij Irsai, Anton 
Steinecker. Egon Krak, Zuzana 
Martinakova, Igor Vajda, Juraj Ruttkay. 
Mnohi z nich Tadeasa Salvu poznali 
osobne a dokladne rozobrali jeho diela. 
Z ich prispevkov vznikol zbornik, ktory 
sa aj (no nielen) pre tuto pracu stal 
dolezitym studijnym materialom. 

Dolezitost' usporiadania podujatia 
takehoto druhu podciarkuje vo svojom 
prispevku i Lubomir Chalupka: „Je 
pozitivom kazdeho tematickeho 

podujatia, akym bol aj seminar v maji 
roku 2001 v Luckach pri Ruzomberku, 
venovany dielu Tadeasa Salvu, ze 
eliminuje na Slovensku az bezne 
pestovanu prax, ked s umrtim 
skladatel'a sa jeho dielo postupne 
vytraca z pamati. Salvov skladatel'sky 
odkaz, napriek viacerym publikovanym 
dielcim hodnoteniam, nie je uzavretou 
kapitolou vo vyvoji slovenskej hudby 
d'alsej reflexie." 

Druhy seminar Tadeasa Salvu sa 
v Luckach konal v dnoch 31.5-2.6.2002. 
Usporiadatelia sa spol'ahli na uspesnii 
spolupracu spred roka a tak sa mohlo 
uskutocnit' podujatie zamerane tentoraz 
na hlbsiu analyzu diel Ivana 
Hrusovskeho (1927-2001) a Ladislava 
Burlasa (1927). Diela spomenutych 
skladatel'ov boli hrane pri prilezitosti ich 
vyznamneho zivotneho jubilea. 
V Luckach sa opat' zisli vyznamne 
osobnosti hudobnej kritiky i publicistiky, 
hudobny teoretici aj hudobny 
skladatelia. Svojimi postrehmi prispeli 
napr. Lubomir Chalupka, Slavomira 
Ocenasova, Margita Gromova, Eduard 
Beke, Jevgenij Irsai, Egon Krak, 
Zuzana Martinakova, Slavka Kopcakova 
i sam Ladislav Burlas. Ich prispevky boli 
opat'zverejnene vzborniku. 

V podobnom duchu pokracovali 
seminare i v roku 2003 a 2004. V snahe 
lepsie pochopit' odkaz Tadeasa Salvu 
v celkovom domacom i zahranicnom 
kontexte. Treti zo seminarov bol 
venovany tvorbe Jozefa Malovca 
a seminar v roku 2004 sa zameral na 
prienik folklbrnej tradicie do tvorby 
slovenskych a ceskych skladatel'ov. 
Ciefom seminarov bolo i ziskanie 
zaujmu u mladych I'udi, hlavne 
studentov umeleckych skol, snaha 
rozsirif ich hudobny zaber i osobny 
kontakt s dielami modernej hudby. 
Vsetky prispevky boli takisto 
publikovane v zbornikoch. 

Piaty seminar Tadeasa Salvu sa 
uskutocnil v Luckach 10.-12. juna 2005 
a bol venovany vzajomnym prienikom 
tvorby slovenskych, ceskych a poFskych 
skladatel'ov, ci skladatel'ov inych 
europskych krajin. Pozitivnym prinosom 
pre sirsiu verejnost' bolo zverejnenie 
pozvanky na internete, s pribliznym 
obsahom i strucnou historiou Salvovych 
seminarov. Usporiadatelia sa postarali 
o ucast' nielen slovenskych, ale aj 
zahranicnych host! z Ciech, Pol'ska 
a inych krajin. 
Toto podujatie zacalo vel'mi komorne, no 
kazdy rok sa nam podarilo v niecom ho 

ozivif tak, ako ked' maly potocik naberie 
parametre divokej rieky. Ked' garanciu 
prebrala Dr. Glockova, pomenovali sme 
toto podujatie Dni Tadeasa Salvu 
a obohatili sme ho aj o zahranicnych 
hosti z Nemecka, Pol'ska a Ciech. 
V minulom roku sa po prvykrat 
uskutocnil v Kupel'och Lucky v Dvorane 
koncert pre verejnost' z diel Tadeasa 
Salvu a inych slovenskych skladatel'ov. 
Cela akcia bola zakoncena v nedel'u 
slavnostnou liturgiou za Tadeasa Salvu. 
Svatu omsu celebroval veduci Katedry 
hudby Pedagogickej fakulty Katolickej 
univerzity v Ruzomberku mimoriadny 
prof. Doc. Rastislav Adamko za 
asistencie rektora KU prof. Tadeusa 
Zasepu v Ruzomberku a miestneho 
pana farara vdp. Petera Kvasnaka. 
Do spoluprace aktivne vstupila aj 
Katolicka univerzita v Ruzomberku. 
Vel'mi pekne sa chcem pod'akovat' za 
financne prispevky Akademii umeni, 
Katolickej univerzite, starostovi obce 
Lucky Antonovi Druskovi a pani 
riaditel'ke kupel'ov Ing. Anastazie 
Mickovej. 

10.rocnik sme planovali aj 
s perspektivou vidania CD z diel, ktore 
na konferencii doteraz odzneli. Zial' 
financna situacia nie je dlhodobo 
priazniva, ale aj napriek tomu sa nam 
podarilo za aktivnej spoluprace AU a KU 
jubilejny rocnik pripravit'. Osobitne 
pod'akovanie patri dekanovi Fakulty 
muzickych umeni na Akademii umeni v 
Banskej Bystrici Vojtechovi Didimu a 
Amantimu Akimjakovi prodekanovi 
Pedagogickej fakulty Katolickej 
univerzity v Ruzomberku za ich aktivny 
postoj a podporu. 
Na tohtorocnom koncerte odznela 
svetova premiera diela Saxofoniada od 
Tadeasa Salvu, ktore v nastudovani 
posluchacov FMU AU priblizilo toto 
netradicne dielo. Koncert okrem diel 
Tadeasa Salvu obohatili aj diela inych 
slovenskych a pol'skych skladatel'ov. 
Konferenciu poctila svojou navstevou 
dcera Boleslawa Szabelskiego 
z Katowic, ucitel'a kompozicie Tadeasa 
Salvu na tamojsej vysokej skole, ako aj 
spevacky zbor Akademie muzycsnej 
z Katovic. 

Dufam, ze toto podujatie si zachova 
nad'alej priazeh aktivnych kolegov 
a bude pokracovaf v rekognoskacii 
hudobneho terenu nielen mojho brata 
Tadeasa, ale vytvori atraktivny aj 
aktivny priestor pre ine diela hudobnych 
skladatel'ov nielen zo Slovenska. 

Doc. Mgr. Margita Gromova 



[ LQCffRSKY 0BCHSE3K december 2010 
Lucan v rcku A i l € 

Folklorna skupina s nazvom „ Lucan" 
nepretrzite pracuje v nasej obci uz 37 
rokov. Svojimi uspesnymi vystupeniami 
si skupina ziskava stale vacsiu 
popularity a ocenenia tak v Liptove, ako 
aj v inych regionoch Slovenska. 
S pracou, ktoru skupina odviedla v roku 
2010 mozu byt' jej clenovia spokojni. Do 
kroja na vystupenia sa obliekli priblizne 
tri razy za mesiac. 
Najviac sa predstavovali navstevnikom 
v miestnych kupel'och - na 
celovecernych predstaveniach, tiez pre 
telesne postihnutych, pri stavani maja, 
na slovenskych veceroch, pre turistov. 
V obci Lucky - na Folklornych 
slavnostiach pod Chocom, na oslave 
dna matiek, oslobodenia... Mimo obce -
pre pol'skych turistov v Besehovej, 
nemeckych turistov v Liptovskom Jane. 
Dalej na fasiangovych oslavach 
v Liptovskom Mikulasi, na oslavach 
prezentacie ovciarskych vyrobkov 
v Bobrovci a vo Vychodnej za ucasti 

zastupcov vlady SR. V obciach 
Liptovsky Michal, Turik, Liptovska Tepla, 
Besenova a Lucky - na oslavach ucty 
k starsim. 

Za najvacsi uspech v roku 2010 mozno 
povazovat' ucinkovanie na Folklornych 
slavnostiach v Pol'skom meste Ziviec. 
na ktorych muzska spevacka skupina ( 
J. Duda, M. Cesak, V. Kaska, E. 
Ondrejka, O. Nika, M. Hrbcek, M. Fula, 
S. Misik) v speve skupina dostala 
pozvanie ucinkovat' na Vianocnych 
vel'trhoch v Bratislave (16.12.) 

Za iispesne napredovanie skupiny si 
zasluzia pochvalu vsetci t i , ktori sa 
venuju tanecnej zlozke za choreografie 
a nacvik novych tancov: Mlynarsky, Isli 
dievky I'an trhat', Na rozchodnu ( Lucia 
Pechova Bielakova a Maros Pecho) 
a Parovy tanec (Radovan Salva a Ivana 
Salvova). 
Kvalita vystupeni uz druhym 
rastie najma s rastom kvality 
hudby. Hudba je obohatena 

rokom 
I'udovej 
o novy 

nastroj cimteal, hra na nom Matej Cesak, 
primasom je Branislav Druska, na base 
hra Peter Buzak, na harmonike Vladimir 
Kaska a kontru na husliach hra Mgr. 
Vladimir Struhar z Ruzomberka, ktory 
svoje hudobne schopnosti nezistne 
a s laskou odovzdava vsetkym 
muzikantom. Patri mu srdecne 
pod'akovanie s prianim hojneho zdravia 
a trpezlivosti pri nacvikoch. 

Vsetci clenovia skupiny najma ti, prv 
narodeni si zasluzia pod'akovanie, za ich 
obetavost', zodpovednost' a lasku 
venovat' sa tejto usl'achtilej folklornej 
cinnosti. 

Na zaver Folklorna skupina Lucan 
vyslovuje pod'akovanie OcU za financny 
prispevok pri kupe cimbalu a tiez za 
stale pouzivanie miestnosti pre nacviky. 
Verime, ze OcU v Luckach bude aj 
nad'alej pre skupinu, tym najbiizsim 
„sponzorom". 

Jozef Duda 

M Vyhodnotenie letnej sut'aze 
Rozkvitnuty balkon, okno, ci zahradka su ozdobou nejedneho domu 

v nasej obci. Prezradzaju, ze ich majitelia maju radi prirodu a vd'aka 
svojej sikovnosti a estetickemu citeniu dokazu zmenit' fadne priecelie 
svojho pribytku na kvitniicu oazu. Presvedcili sme sa o torn aj pocas 
tohto leta, kedy sme pri prechadzani obcou vyfotili tie najzaujimavejsie 
a z nich kulturna komisia pri OcU Lucky vybrala: rodinu Matulovu - ul. 
Slobody, Schusterovu - ul. Partizanska, Vrbacku - ul. Slobody, Mrvovu -
ul. Lancova, Fliegovu - ul. Partizanska, Mrvovu - ul- Pod Smrekovom, 
Hanulovu - ul. Poziarnikov, Moravcikovu - ul. Slobody, Senkovii - ul. 
Pod Smrekovom, ktore boli odmenene v podobe darceka zo zivych 
drevin. Vyhercom srdecne blahozelame. Ol'ga Hlbocanova 

Cerveny kriz v Luckach 
Miestna skupina CK v Luckach 

usporiadala v mesiaci jun 2010 
slavnostne stretnutie bezprispevkovych 
darcov krvi, ktori darovali krv v roku 
2009. Podl'a nahlasenia Transfuznej 
stanice UVN v Ruzomberku darovalo krv 
bezplatne 57 darcov. Medzi nimi boli aj 
darcovia, ktori obdrzali plaketu MUDr. 
Jana Janskeho. Striebornu dostali Viera 
Mrvova ml. a Adriana Osadska, 
bronzovu plaketu obdrzal Marek Sevc 
Lucky 544. Vsetkym darcom sme 
pripravili kulturny program, kde vystupila 

folklorna skupina Lucan. Vd'aka 
sponzorom Janke Marankovej a OU 
Lucky sme mohli darcom pripravit' male 
obcerstvenie a darovat' aj kvety. 

CK sa stara aj o nabor 
bezprispevkovych darcov. Vel'mi si 
cenime, ze v roku 2009 sme mali aj vel'a 
prvodarcov, hlavne z radou mladych 
I'udi, ktori darovali kus svojho srdca 
inemu cloveku na jeho zachranu. Ved' 
pri zachrane zivota je vzacna kazda 
kvapka krvi. Pacient sa nikdy nedozvie, 
kto mu pomohol svojou krvou. Preto aj 

touto cestou im chceme pocfakovat' za 
to, ze zmierriuju bolest' a utrpenie I'udi. 
Dakujeme Vam za dar zdravia, ktore 
ziskavaju I'udia Vasim pricinenim. 

Kazdy rok organizujeme cvicenie pre 
zeny v miestnej telocvicni pod odbornym 
vedenim rehabilitacnych pracovnicok. 
Test nas, ze vel'a zien ma zaujem 
o cvicenie, ktorym si zlepsuju svoje 
zdravie. Od oktobra sme zahajili 
cvicenie 1x vtyzdni, prid'te aj vy medzi 
nas - kazda budete vitana. 

Maria Ondrejkova 

PODAKOVANIE 
Vzdy usmiata a dobre naladena. Tvar, ktoru dobre pozname a spajame s povolanim zdravotnej sestry a clenky CK. Pani Ol'ga 

Kovacikova Svoj postoj k zivotu a zdraviu odovzdava uz veFa rokov aj defom na ZS v Luckach. Stala sa sucast'ou uspechov 
nasich ziakov, v ktorych ziaci preukazovali svoje vedomosti z poskytovania prvej pomoci. V skolskom roku 2009/2010 sa 
uskutocnili sut'aze Hliadka mladych zdravotnikov 1. a 2. stupfia, Dopravna siifaz a sut'az zamerana na CO obyvatel'stva. 
Sucast'ou tychto troch sufazi zdravotna cast' venovana prvej pomoci. Pani Kovacikova vzdy ochotne prichadzala do nasej skoly 
a spolu s ucitel'mi a zamestnancami skoly pripravovala ziakov na sut'aze. Uspechy nie su nahodne. A ak opakovane prichadzaju 
o to vacsiu radost' maju t i , ktori sa na torn podiel'aju. Prave preto chceme pocfakovat' pani Ol'ge Kovacikovej za druhe miesto 
HMZ 2. st. na okresnom kole, za tretie miesto v dopravnej siit'azi v ramci okresu a za prve miesto v celostatnom kole sut'aze 
v CO. Jej ucta k zivotu a zdraviu je takto odovzdavana nam a mladsim generaciam. 

Mgr. Lubica Homolova 
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a do nastavajuceho roka 2011 vel'a zdravia, st'astia, pokoja 
a rodinnej pohody. 

Rozpoctovane prijmy celkom: 945.108 EUR 

z toho: 

danove prijmy 524.420 EUR 

nedanove prijmy 106.010 EUR 

bezne granty a transfery zo st.rozpoctu 297.678 EUR 

kapitalove prijmy 1.000 EUR 

prijmove financne operacie 

vlastne prijmy ZS 

10.000 EUR 

6.000 EUR 

SPRAVA O ROZPOCTE OBCE 
Pomaly sa napiha cas roka 2010. Predvolebne sumy Vazeni obcania, prajem Vam rac 

utichli, novozvolene organy verejnej spravy sa ujimaju 
svojich zodpovednych funkcii a pripravuju sa na start do 
svojho stvorrocneho funkcneho obdobia. 

Zakladnym dokumentom, ktorym obec zabezpecuje 
plnenie svojich uloh je rozpocet, ktory schval'uje obecne 
zastupitel'stvo. Rozpocet obce na rok 2011 schvalilo este 
..stare" obecne zastupitel'stvo na svojom zasadnuti dna 
25.11.2010. Rozpocet na rok 2011 je zostaveny ako 
vyrovnany, pri jeho zostavovani sa vychadzalo zo 
skutocnosti roka 2010. Zohl'adnuje predpokladany vynos 
dane z prijmov, ktory stat poukazuje uzemnej 
samosprave, krytie vsetkych zavazkov vyplyvajucich pre 
obec z plnenia povinnosti ustanovenych osobitnymi 
predpismi, ako aj krytie vydavkov suvisiacich s rozvojom 
obce. 

Z celkovych rozpoctovych prijmov najvacsi podiel maju 
bezne prijmy, ktore sa predpokladaju vo vyske 928.108 
€ Na ich naplneni sa najviac podiel'aju danove prijmy, 
a to 524.420 € Oproti roku 2010 predstavuju narast 
o 14,57%. Miestna dari z nehnutel'nosti sa nezvysila, 
ostala na urovni roka 2010. Nedanove prijmy sa 
rozpoctuju vo vyske 106.010 €; v porovnani s rokom 
2010 su nizsie o 2.027 € Ostatne nedanove prijmy 
(uroky, vyt'azky z loterii, dobropisy) ostali na urovni 
rozpoctu roka 2010. Prijem z beznych grantov 
a transferov sa oproti roku 2010 navysil o 15.887 €, 
pripadne kapitalove prijmy sa predpokladaju z predaja 
pozemkov a planuju sa vo vyske 1.000 € Prijmove 
financne operacie sa planuju vo vyske 10.000 € 
a predstavuje ich prevod prostriedkov z rezervneho 
fondu obce. 

Rozpoctove vydavky celkom predstavuju 93 ,51% 
rozpoctovych vydavkov roka 2010 a najvacsi podiel 
maju bezne vydavky, ktore sa predpokladaju vo vyske 
547.765 € Oproti roku 2010 nizsie vydavky sa planuju 
na verejnu spravu, ochranu pred poziarmi, nakladanie 
s odpadmi a odpadnymi vodami, verejne osvetlenie, 
zdravotnictvo, kulturu a socialne zabezpecenie. Matrika 
sa planuje na urovni roka 2010, mierne sa navysili 
vydavky na stavebny urad, rozvoj obce, rekreacne 
a sportove sluzby, predskolsku vychovu a skolske 
stravovanie v predskolskom zariadeni. Kapitalove 
vydavky sa planuju na vystavbu chodnika na hlavnej 
ceste a na realizaciu novych stavieb. Vydavkove 
financne operacie sa dotykaju splatky uveru. 

S ucinnost'ou od 1.1.2011 bude v platnosti nove 
vseobecne zavazne nariadenia obce c. 2/2010 
o miestnych daniach a miestnom poplatku za komunalne 
odpady a drobne stavebne odpady, v ktorom sa meni 
len sadzba poplatku za TKO z doterajsich 7 € n a 8 € n a 
osobu rocne. Ostatne sadzby dani su nezmenene. 

Rozpoctovane vydavky celkom: 945.108 EUR 

z toho: 

vydavky verejnej spravy 221.686 EUR 

matrika 3.000 EUR 

transakcie verejneho dlhu 8.200 EUR 

ochrana pred poziarmi 4.166 EUR 

stavebny urad 21.493 EUR 

miestne komunikacie 17.150 EUR 

nakladanie s odpadmi 38.300 EUR 

nakladanie s odpad. vodami - COV 25.550 EUR 

verejne osvetlenie 5.900 EUR 

rozvoj obce 62.985 EUR 

zdrav.stredisko - prev.naklady 3.700 EUR 

rekreac. a sportove sluzby 9.200 EUR 

kulturne sluzby 5.060 EUR 

kniznica 765 EUR 

predskolska vychova - MS 81.300 EUR 

skolske stravovanie v MS 18.810 EUR 

socialne zabezpecenie 20.500 EUR 

kapitalove vydavky 70.308 EUR 

vydavkove financne operacie 19.000 EUR 

hospodarenie ZS 308.035 EUR 
Jan Melko 

LUCANSrvl V t A I I I I \. DC 15 .12 . 2C1C 
Sobase 
Michal Kutnik - Michaela Lehotska, Ing. Robert Rovnan - Mgr. Monika Koharova, Roman Hosala - Danka Bartanusova, 
Ing. Maros Pecho - Mgr. Lucia Bielakova, Pavol Psenko - Jana Latiakova, Dusan Hmciar - Martina Vysna, Ing. Juraj Surovy -
Jana Sopiichova, Lubomir Milan - Mgr. Katarina Hejnysova, Martin Tomasko - Maria Spatinova, Be. Jan Kozacik - Ing. Zuzana 
Dlha, Milan Buzoga - Mgr. Jana Melkova, Jan Fabry - Maria Psenkova, Peter Salus - Lucia Krskova 
Narodenie rok 2010: 
Buzakova Lucia, Senkova Lenka, Vonsova Nikola, Milanova Dominika, Vrzgula Tomas, Pecho Patrik, Vrbincikova Nela, 
Bernikova Monika, Hrbcekova Dominika, Buliakova Laura 
Umrtie rok 2010: 
Tapkova Emilia, Krskova Vilma, Vasko Jan, Bede Vincent, Horvat Ignac, Jandurova Margita, Murinova Maria, Zachar Metod, 
Senko Jozef, Mrvova Helena, Kollarikova Janka, Jandura Marian 



LQCftRSKY 0BCHSR3K december 2010 

V sucasnej dobe su na cloveka kladene 
vysoke poziadavky, rychly zivotny styl a 
vysoke pracovne tempo I'udi vycerpava. 
Pre zachovanie fyzickeho i dusevneho 
zdravia je nevyhnutne venovat' urcity 
cas oddychu a regeneracii organizmu. 
Jednou z moznosti oddychu je pobyt v 
kupel'och. Lucky uz davno nie su len 
zenske kupele. V roku 2005 sa kupele 
vratili k liecbe pohyboveho 
ustrojenstva a nervovych ochoreni a 
a pribudli aj choroby z povolania. Za 
oddychom a zdravim sem prichadzaju 
nielen zeny, ale aj muzi a cele rodiny. 
Pre spokojnost' klientov sa snazime 
ponukat' co najlepsie sluzby, coho 
dokazom je aj certifikat kvality. 
Vzmysle normy ISO 9001: 2000 bol 
zalozeny a implementovany system 
manazerstva kvality vsi i lade s je j 
poziadavkami. V novembri 2009 bol 
firmou SGS Kosice prevedeny 
recertifikacny audit, a na zaklade 
vybomych vysledkov auditu nam bol 
v zmysle normy ISO 9001:2008 certifikat 
ponechany na d'alsie trojrocne obdobie. 
Ciele kvality predstavuju systematicku 
starostlivost' o kvalitu poskytovania 
ambulantnej a ustavnej kupel'nej liecby, 
o kvalitu zabezpecenia ubytovacich 
a stravovacich sluzieb, ako aj kvalitu 

vsetkych ostatnych cinnosti s hlavnym 
ciel'om uspokojovat' poziadavky 
a potreby klientov. Kupele Lucky su 
otvorene po cely rok okrem vianocnych 
sviatkov a tesia sa vysokej navstevnosti 
domacich i zahranicnych klientov. 
Obecnemu uradu boli v roku 2010 
odvedene nasledovne dane a poplatky: 

Dane 
a poplatky 

Rok 2010 od 1.1.2010 do 
30.11.2010 

Dan z 
nehnutel'nosti 

14048,61 EUR 

Dan z 
ubytovania 

81120,35 EUR 

Odvoz TKO 
Stocne 

13962,00 EUR 
31633,34 EUR 

Ostatne 
faktury 

643,32 EUR 

spolu 141407,62 EUR 

V roku 2010 nas navstivilo v priemere 
10 170 klientov, ktori tu stravili 107 000 
pobytovych dni. 

Verime, ze rok 2011 bude pre nas 
iispesny a pocty dosiahnute v roku 2010 
I'ahko prekrocime. Mame 3 ambulancie 
pre verejnost' (gynekologicku 
ambulanciu, ortopedicku ambulanciu 
a ambulanciu fyziatrie balneolologie 
a liecebnej rehabilitacie). 

Nas AQUA - VITAL Park, ktory bol 
otvoreny v auguste roku 2008, je 
prevadzkovany celorocne 
a mimosezonne poskytuje rozne akcie 
a zl'avy pre vsetkych navstevnikov, aj 
pre obyvatel'ov Lucok. 
Od 18.12. - 25.12.2010 bude vnutorny 
bazen mimo prevadzky. 

V dnoch 24.12.2010 a 25.12.2010 
bude zatvoreny cely AVP. 
Otvaracia doba vonkajsieho bazena je: 
Denne od 12.00 hod do 21.00 hod 
v mesiacoch oktober - april 

od 09.00 hod do 21.00 hod 
v mesiacoch maj - September 

Pre kupel'nych hosti denne 
zabezpecujeme animacny program, 
v ktorom davame uz viae ako 10 rokov 
vel'ky priestor folklornemu suboru 
Lucan, vd'aka comu sa neustale 

zdokonal'uje vo svojich vystupeniach. Na 
animacne akcie pozyvame aj obyvatel'ov 
obce Lucky. Vstupne je omnoho nizsie 
ako v kultumom dome v Ruzomberku. 

Vsetkym obyvatel'om obce Lucky prajem 
pozehnane Vianocne sviatky a vel'a 
pracovnych uspechov aj v nastavajucom 
roku 2011. 

Ing. Anastazia Mickova 

ZABAVNA PYROTECHNIKA 

Kazdorocne sa s bliziacim koncom 
kalendarneho roka zvysuje predaj 
zabavnej pyrotechniky. Prichod noveho 
roku je uz tradicne spajany s bujarymi 
oslavami ku ktorym, tiez patri 
pouzivanie roznych druhov 
pyrotechniky. 

V tomto clanku by sme vam chceli 
priblizit' zakladne informacie o spravnom 
postupe pri manipulacii so zabavnou 
pyrotechnikou. Pretoze urcite nikto z nas 
netuzi stravit' prvy deh v roku na chirurgii 
ci v pritomnosti zasahujucich clenov 
hasicskeho zboru. 

Zabavnu pyrotechniku delime do 
roznych tried, ktore su charakterizovane 
podl'a obsahu cistej vybusniny, 
bezpecnych vzdialenosti, hladiny hluku 
alebo podobne. Trieda musi byt' jasne 

uvedena na oznaceni. Pyrotechnicke 
predmety 1. triedy su zvacsa urcene pre 
deti, ak to v navode nie je zakazane. 
Patria sem napr. pistol'ove kapsle, 
vystrelovacie konfety ci prskavky. 
Prskavky vsak pri horeni mozu 
dosiahnut' teplotu od 630 do 1370 'C, 
cize jedlicka v obyvacke sa nam moze 
pri kontakte s nimi vel'mi I'ahko vznietit'. 
Vyrobky 2. triedy su predajne osobam 
od 18 rokov a patria sem aj klasicke 
rimske sviece. Pyrotechnicke predmety 
3. triedy su predajne iba pre osoby 
s preukazom odpal'ovaca ohnostrojov 
a patria sem i vefke vystrelovcie rakety. 
Pri manipulovani s pyrotechnickymi 
predmetmi 4. triedy ,ako su vysoko 
lietajuce rakety, je uz potrebne 
povolenie od banskeho uradu. 

Zabavnu pyrotechniku by sme mali 
nakupovat' iba v licencovanych 
obchodoch. Urcite by sme nemali 
riskovat' a vyrabat' si zabavnu 
pyrotechniku doma ci ju nakupovat' od 
poulicnych predajcov. Ked' si nejaky 
z tychto vyrobkov kupujeme, mali by 
sme si vypocut' instruktaz predajcu na 
manipulaciu s danym vyrobkom. Pred 
pouzitim konkretnej zabavnej 

pyrotechniky by sme si takisto mali 
precitat' navod na pouzitie, dobu 
expiracie a vyhl'adat' na vyrobku 
certifikat o torn, ze presiel skuskou. 
Dalej by sme uz pri odpal'ovani mali 
dbat' na to, aby sme zabavnu 
pyrotechniku vystrel'ovali iba na 
otvorenych priestranstvach, cize 
balkonove a interierove priestory na tuto 
cinnost' nie su vhodne. Od pyrotechniky 
by sme mali dodrziavat' stanoveny 
odstup. V pripade, ak pyrotechnika 
nevybuchne, nemali by sme ju znova 
zapal'ovat', ale isty cas vyckat', nasledne 
ju na 24 hodin ponorif do vody 
a nakoniec takto znenodnoteny vyrobok 
vyhodit'. Asi jednou z najdolezitejsich 
rad je, ze pyrotechniku nemozeme 
odpal'ovat' , ba ani skladovaf, v blizkosti 
horl'avych latok. 

Bud'me taktiez, ohl'aduplni voci 
ostatnym I'ud'om, pretoze nie kazdy 
dobre znasa vybuchy ohnostrojov 
a petard. Hlavne pre starsich I'udi, ale aj 
pre zvierata, mozu byt' tieto vybuchy 
vel'mi stresujuce. A co dodat' na zaver? 
Azda len tol'ko, ze novorocne oslavy si 
treba poriadne uzit', avsak v prvom rade 
treba dbat' na bezpecnost'. 

pplk. Ing. Slavko Hreha 
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CHARITA 2010 
„Cokol'vek ste urobili jednemu z tychto mojich najmensich 

bratov, mne ste urobili" (Mt 25, 40). 
Povedal to Jezis, lebo On sa stotozfiuje so vsetkymi, 
ktori su v nudzi... A nudza nemusi byt' len hmotneho 
charakteru, ale aj duchovneho. 

Nasa farska Charita pod vedenim duchovneho otca Mgr. 
Petra Kvasriaka sa aj tento rok o to usilovala, aby tej nudze 
bolo trocha menej. Z jej aktivit spomeniem: 

• Priprava agape pre farnikov, ktori v svetovy den chorych 
(11.02.) prijali sviatost' pomazania chorych. 

• Zorganizovanie koncertu pre birmovancov - spievali 
a hrali im mladeznici z Liptovskych Sliacov. 

• Modlitba krizovej cesty za chorych v nasej farnosti. 
• Putnicky zajazd do svatyne Bozieho milosrdenstva 

v Smizanoch pri prilezitosti prveho vyrocia konsekracie 
(na stavbu tejto svatyne prispievalo hmotne i duchovne 
vel'a nasich farnikov a j e dobre vidief, co sa spolocnym 
usilim podarilo), cestou sme si uctili pamiatku nasho 
rodaka, knaza Jana Dornika, ktory je pochovany 
v Spisskom Bystrom. 

Z nasej skolky 
Od zaciatku skolskeho roka 2010/2011 

nasu matersku skolu navstevuje 41 deti 
s tym, ze v priebehu roka este nastupi 
niekol'ko trojrocnych deti az do poctu 50. 
Na zapis do prveho rocnika zakladnej 
skoly sa pripravuje 20 predskolakov. 
V malej (3-4rocne) a strednej (4-5 
rocne) triede sa striedaju pani ucitel'ky 
Olinka Topferova, Majka Tvrdonova a 
Alenka Zacharova. Predskolakov maju 
na starosti pani ucitel'ka Slavka Hosova 
a Gitka Sekanova. Clenovia Rady skoly 
vtomto skolskom roku su: predsednicka 
- Krakovska Anezka, za rodicov -
Turcokova Monika, Bursova Janka, 
Fulova Janka, za zamestnancov -
Milanova Anna, Tvrdonova Maria, 
Zacharova Alena. 

Nas den v materskej skole je vyplneny 
mnozstvom aktivit, hrami, cvicenim, 
vzdelavacimi aktivitami zameranymi na 
rozne oblasti od rozvijania poznania, 
hudobnej, vytvarnej, pohybovej, 
matematickej a inych. Pocas roka, tak 
ako sa striedaju mesiace, aj v nasej 
skolke sa striedaju rozne temy, cez 
ktore deti objavuju a spoznavaju nieco 
nove, ci si pripomenu nieco, co uz 
poznali predtym. 

Deti priamo v materskej skole 
navstevuju aj zaujmove kruzky a to 
vytvarny, hudobno - pohybovy 
a anglicky, predskolaci sa v spolupraci 
s detskou sestrickou zucastnuju projektu 
Filipko, ktory je zamerany na zdravy 
zivotny styl a spravnu zivotospravu. 

V septembri sme privitali vsetky deti, 
ktore prisli do materskej skoly ci uz po 
prazdninach alebo po prvy raz, pomohli 
sme im pri zvykani si na nove prostredie 
a spoznavanie novych kamaratov. 

Mesiac oktober je 
typicky jesenny mesiac a preto sa aj 

• A pretoze deti su nasa buducnost', mysleli sme aj na ne 
a v arealy farskej zahrady sme pre nich pripravili sportove 
sut'aze a opekacku . 

• V oktobri sme navstivili nase najvacsie putnicke miesto na 
Slovensku, Baziliku minor, na Marianskej hore v Levoci. 
Samotne mesto Levoca je zapisane do svetoveho 
dedicstva UNESCO a naozaj sa vyplati ho navstivit'. 

• Uz po siesty krat sme zhotovovali adventne venceky, 
ktorymi sme chceli potesit' aspofi niektorych nasich 
farnikov, lebo vsetkych navstivit' nebolo mozne. 

Touto cestou chcem pod'akovat' nasmu duchovnemu otcovi 
za jeho ustretovost' a pochopenie a mojim kolegyniam - Anne 
Maruskinovej, Vilme Barosovej, Anne Ulikovej (ml), Mirke 
Opatrilovej, Alene Zacharovej a tiez dobrovolnickam pri 
vacsich akciach Ole Hlbocanovej, Hanke Gontkovske j , Danke 
Forgacovej a Marte Hazuchovej. Vd'aka patri vsetkym nasim 
dobrodincom, ktori nas hmotne podporovali. 

A na zaver opat' Jezisove slova: „Ak niekto povie: Milujem 
Boha, a nenavidi svojho brata, je luhar. Ved' kto nemiluje 
brata, ktoreho vidi, nemoze milovat' Boha, ktoreho nevidi". 
(Jn 4, 20) Ruzena Jakubciakova 

nasa pozornost' zameriava na 
objavovanie kras jesennej prirody 
a ochutnavania plodov, ktore dozreli 
v zahradach a sadoch. Tento mesiac je 
tak isto mesiacom ucty k starsim. Ani 
nasi predskolaci na to nezabudli a s pani 
ucitei'kami pripravili kratke predstavenie 
o zabkach. S tymto programom vystupili 
na spolocnej akcii zorganizovanej pre 
starsich obyvatel'ov nasej obce vo 
Vel'kej sale Obecneho uradu. 

Mesiac november je v nasej skolke 
zamerany na dopravu, chranenie si 
vlastnej bezpecnosti, poznavaniu 
dopravnych prostriedkov a predstavy 
o vesmire. Aj tu sme si na vlastnej kozi 
vyskusali vselico zaujimave a pravidla 
bezpecnosti na ceste, ktore sme sa 
pocas mesiaca naucili, sa aj nad'alej 
ucime dodrziavat' pri nasich 
kazdodennych vychadzkach. 

V tomto mesiaci sa uskutocnila este 
jedna pekna akcia, a to slavnostne 
otvorenie obnoveneho turistickeho 
chodnika na Choc, na ktorej sa opat' 
predstavili nasi 
predskolaci s pesnickami 
a basnickami o prirode 
a zvieratkach, ktore sa 
dovtedy naucili. 

Ako by to bolo, keby 
sme v Decembri 
nezamerali nasu 
pozornost' na bliziace sa 
sviatky? V nasej skolke to 
predvianocnou 
atmosferou dycha uz od 
zaciatku Decembra, 
pretoze ako kazdy rok, aj 
tento rok sme sa nevedeli 
dockat' prichodu 
Mikulasa. V kazdej triede 
si pani ucitel'ky 

s detickami pripravili kratky 
predvianocny program, ktory predviedli 
nielen Mikulasovi, ale aj rodicom na 
Mikulasskej besiedke. Predskolaci, ako 
spravni „vel'kaci" nelenili a pre hosti na 
besiedku napiekli slane aj sladke pecivo 
a nezabudli ani na vonavy punc. 
Mikulasko sa potom vsetkym det'om 
odmenil sladkymi balickami. 

Aj v Novom roku chceme pokracovat' 
v pripravovanych akciach, ktore si 
planujeme v spolupraci s Radou skoly, 
rodicmi, a d'alsimi I'ud'mi, ktori radi 
stravia s det'mi niekol'ko chvil' aby ich 
potesili a mozno aj nieco naucili. Pocas 
fasiangov nas caka karneval, zimna 
jazda na saniach t'ahanych konikom, 
neskor skolkarsky vylet, oslava dna 
matiek, deti aj ockov a mnozstvo inych 
zaujimavych aktivit, ktorymi si 
spestrujeme nas kazdodenny zivot. 
Uz teraz sa tesime na to, co 
zaujimave nam prinesie nasledujuce 
obdobie. 

Slavka Hosova 
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ZIVOT V NASEJ SKOLE 

Skolsky rok 2010/2011 je uz sice v 
plnom prude, ale blizi sa rozlucka s 
kalendarnym rokom 2010. A to je cas 
bilancovania a spomienok. Rok 2010 
priniesol ZS Lucky vynikajuce vysledky, 
na ktore sme pravom hrdi. Z toho 
dovodu chceme priblizit' rodicom i sirsej 
verejnosti dianie v nasej skole. Motto 
skoly znie: ,,Usmev je dar.", a preto by 
skola nemala byt' zamerana len na 
vychovu a vzdelavanie, ale aj na 
zabavu, oddych a sut'azenie. To vsetko 
zazili ziaci pocas roku 2010 spolu so 
svojimi ucitel'mi. 

Zorganizovalo sa mnozstvo akcii, do 
ktorych sa zapojili okrem ziakov a 
ucitel'ov i niektori rodicia. Boli to 
slavnostne akademie, ktore maju v 
nasej skole dlhorocnu tradiciu. Den deti 
prepojeny vychovnym posobenim, 
tancom, hudbou, spevom a smiechom. 
Detsky karneval v spolupraci so 
Zdruzenim rodicov skoly, Den matiek, 
Rozlucka s deviatakmi, Ucta k starsim, 
vitanie Mikulasa. Kazdorocne v 
predvianocnom case pripravuju ziaci s 
triednymi ucitel'mi hudobno-dramaticke 
pasma, piesne, basne a koledy, ktore 
predstavia na Vianocnej akademii a 
dostojne sa rozlucia s odchadzajucim 
rokom. Nasa skola okrem zabavy zila aj 
tvorivost'ou a aktivitou. Dokazom su 
tvorive vel'konocne dielne, kde ziaci 
ukazali a predniesli svoje majstrovstvo a 
nadanie. Vytvorene prace boli 

ZRPS LUCKY 
ZRPS vyjadruje zaujmy rodicov ziakov 

skoly, schval'uje vyuzitie financnych 
prostriedkov z rodicovskych prispevkov, 
vynosov z akcii a sponzorskych darov. 
Zucastnuje sa na spolufinancovani 
nakladov spojenych s ucast'ou ziakov v 
roznych sut'aziach, zakupovani knih a 
ucebnych pomocok, odmien pre ziakov 
na konci skolskeho roka a taktiez sa 
podiel'a na financovani nakladov na 
niektore skolske akcie - vychovne 
koncerty, rozne vystavy, atd'... 

V tomto roku nastali v ZRPS Lucky 
personalne zmeny vtychto poziciach: 
predseda, financny kontrolor a triedni 
dovernici (rodicia ziakov byvaleho 
9.rocnika). Za noveho predsedu bola 
zvolena Maria Psenkova, ktora 
nahradila Alenu Kaskovu. Do funkcie 
financneho kontrolora (doteraz ho 
vykonaval Milan Bursa) zvolila 
rodicovska rada Mariu Tapkovu. 

V e d e l i s t e z e . . . 

prezentovane a vystavene v Kulturnom 
dome Choc. Ziaci mohli pocas roka 
prejavif aj svoju fantaziu vo vytvarnych 
sut'aziach, napr. Vesmir ocami deti, 
Hasici ocami deti, Prava deti, Region 
Liptov, Netradicne jablko, Zalozka do 
knihy spaja skoly a i.. Pre ziakov sa 
pripravili rozne besedy zamerane na 
zdravy zivotny styl (Projekt Zdrava skola 
- Filipko, Cas premien), prednaska 
AIDS, Vychova k manzelstvu a 
rodicovstvu, drogova prevencia. Pocas 
vyucovacieho procesu sa uskutocnili tiez 
rozhlasove relacie, ktore upozornili 
ziakov na bliziace sa vyznamne dni 
alebo mesiace (Marec - mesiac knihy, 
Deh matiek, oktober - Ucta k starsim, 
prichod Mikulasa a i.). V tomto roku sa 
pokracovalo v zacatych projektoch skoly 
ako su Europsky den jazykov, Jesenne 
snivanie, vianocne tvorive dielne, ale 
zrealizoval sa aj novy projekt Pasovacka 
prvakov do skolskeho cechu, ktory 
pripravili sikovni deviataci. 
Environmentalne zamerany projekt Den 
Zeme ucil ziakov spoznavat' krasy a 
zahady prirody, formovat' aktivny vzt'ah 
k zivotnemu prostrediu. Sucast'ou 
projektu boli rozne ekohry, vedomostne 
kvizy, ale i jesenny a jarny zber stareho 
papiera a celorocny zber tetrapakov. 
Okrem kulturnych akcii sa nasi ziaci v 
ramci sportovych aktivit zucastnovali 
regionalnych, oblastnych i okresnych 
sut'azi - futbal, volejbal, sach, dopravna 

Vsetkym odchadzajucim clenom 
d'akujeme za ich pracu, ktoru v ZRPS 
vykonavali a novym clenom prajeme 
vel'a uspechov. V sk. roku 2009/10 sa 
pod zastitou ZRPS konalo niekol'ko 
akcii: maskarny pies pre deti, maskarny 
pre dospelych, rodicovsky pies a 
Juniales. Zisk zo vsetkych tychto 
podujati bol pouzity pre deti. Na 
vsetkych podujatiach nas sprevadzala 
liicanska hudobna skupina EMINEMS. 
Priestory na tieto akcie nam poskytol 
Obecny urad Lucky a Turisticky oddiel 
Lucky, ktorym srdecne d'akujeme za 
spolupracu. Zaroveh sa chceme 
pod'akovat' aj vsetkym sponzorom. 
Okrem uz spominanych su to: Farsky 
urad Lucky, Kupele - Lucky, a.s., 
Kvetinarstvo Katarina Medvecka, 
Potraviny Sipos p. Adamciakova, 
Miroslava Draganova, MVM 
COMPANY.s.r.o., Pizzeria Erika, Tajana 

sut'az. Vel'mi uspesne reprezentovali 
nasu skolu Mladi zachranari CO - 1. 
miesto v celoslovenskom kole. Ziaci 
okrem toho, ze sa zabavali a sportovali, 
rozsirovali si aj svoj obzor vedomosti 
a schopnosti. Absolvovali olympiady zo 
slovenskeho jazyka a literatury, z 
matematiky, z chemie. Zapojili sa do 
internetovych sut'azi Delfin, Bobor, 
vedomostnych sut'azi Matematicky 
klokan, Pytagoriada, Hviezdoslavov 
Kubin alebo aj v skole zrealizovany 
Milionar. Vyznamnym iispechom vo 
vzdelavacich vysledkoch bolo testovanie 
vedomostnej urovne deviatakov Monitor, 
ktori svojimi vedomost'ami skoncili na 2. 
mieste v okrese obecnych skol. Ziaci 
skoly mali moznosf a aj nad'alej mozu 
okrem vyucovania zapajat' sa do prace v 
zaujmovych utvaroch: matematicky, 
jazykovo-literarne hry, stolny tenis, 
sikovne ruky, literarno-dramaticky, rusky 
jazyk, hranie hier, pohybove hry, 
sachovy, anglicky jazyk, hra na zobcovu 
flautu, tolklorny a futbalovy. 

Uspechy nasej skoly v roku 2010 -
male i vacsie - su dokazom toho, ze 
zivot na skole je pestry a stale zivy. 
Zelame si rovnako uspesni, alebo aj 
uspesnejsi rok 2011, v ktorom by sme 
chceli ziakov nielen vzdelavat', ale aj 
rozvijat' v nich dobre charakterove 
vlastnosti. Usmev je dar a s usmevom to 
ide lepsie. 

Kolektiv pedagogov ZS Lucky 

Lucky, Pohostinstvo Fajka a Bazant , 
Alena Oskova, Penzion Lucky, Ing. 
Miroslav Pecho, Milan Bursa a d'alsi. 

Aj v sk. roku 2010/11 pripravujeme 
podobne akcie, na ktore Vas vsetkych 
uz teraz srdecne pozyvame. Namiesto 
tzv. Junialesu, ktory sa pre nepriaznive 
pocasie nikdy nekonal v naplanovanom 
termine, pripravujeme tento rok v 
spolupraci s Dobrovol'nym hasicskym 
zborom v Luckach podujatie pri 
prilezitosti MDD. Ciel'om ZRPS je i 
nad'alej podporovat' akcie a aktivity skoly 
a spolupracovat' so vsetkymi 
organizaciami. 

Tymto chceme este raz pod'akovat' 
vsetkym sponzorom a 
spoluorganizatorom, ktori ZRPS 
podporujii. V mene nasej organizacie 
Vam vsetkym prajeme Vesele Vianoce a 
St'astny Novy rok 2011. 

Maria Psenkova 

Viete, preco sneh pod nohami vrzga? 
Sposobuje to struktura snehovych vlociek, ktore maju tvar hviezdiciek a pri dopade na seba sa dotykaju iba svojimi vybezkami. 
Preto az 90 % cerstvej snehovej pokryvky tvori vzduch medzi snehovymi vlockami. Ked' na takyto sneh stupite, niektore 
krystaliky snehovych vlociek sa polamu, co sposobi drobne chvenie okoliteho vzduchu. Ak sa naraz polame vel'a krystalikov, 
toto chvenie vzduchu pocujeme a vnimame ho ako vrzganie. 



LOfrlNSKYCH HASldOV POVIEDKA 
A je tu koniec roka. Ako 

kazdy rok i tento, na jeho 
sklonku, sa vam i my, hasici, 
chceme prihovorit' slovkom, 
dvoma a zbilancovat' jeho 
priebeh nasimi ocami, ocami 
neochvejnych strazcov ohfia 
a jeho neblahych vycinov. 
Jeho zaciatok sme zahajili 
vyrocnou schodzou s hojnou 
ucast'ou, skoro 100 % - 13 
z14-t ich clenov DHZ. Dalej 
hostia: Majka Smieskova, 
Ing Miroslav Halicka, Ondrej Glemba, 
starosta Anton Druska, podstarosta 
Miroslav Druska, starsi clenovia DHZ 
Lucky a nase vzory: Jan Ferianc, Anton 
Brcik, Stefan Hlbocan. Vytklo sa malo, 
pochvalilo hodne, az moc, lebo niekol'ko 
clenov sa po pol hodine schodzovania 
cervenalo ako pri poziari ( mozno z toho, 
ze i tu sme hasili). Ako prvu akciu sme 
uspesne zvladli sut'az v L. Michale, kde 
sa ziicasthujeme pravidelne kazdy rok. 
Ziskali sme krasne 10. miesto z mnoho 
a mnoho zucastnenych. 

Dalej nasledovala sut'az v L. Sliacoch. 
Je to super akcia 8-ckovych masin 
a historickej vyzbroje. Sem my s nasimi 
osteoporozami skvele zapasujeme. 
Moze nas len tesit', ze sme taka pocetna 
partia a dokazeme sa na podobne akcie 
zist' v predpisanom a potrebnom pocte. 
Nasledovali pre nas povinne a potrebne 
previerky v L.Revucach. Napriek 
katastrofalnemu pocasiu, v ktorom by 
ani psa von nevyhnal, sme sa umiestnili 
na 15. mieste z 38 zucastnenych. Co sa 
sut'aznych cviceni tyka, to bolo z nasej 
strany vsetko. Dolezite pre nas je to, aby 
sme boli vzdy vcas a prvi pri pomoci 
vam, nasim spoluobcanom. Mali sme 
jeden vyjazd, co nam prislo vhod na 
skusku a prevetranie techniky. Moze 
nas len tesit' mobilita a rychlost', s akou 
sme sa daneho problemu zhostili a ako 
sme ho zvladli. Musim chvalit' - a budem 
a just, lebo ochota a cas v dnesnej 
dobe, ked' cas su eura a nie len peniaze 
este viae ako roky predtym. No co mna 
a nas vsetkych v tomto roku najviac 
potesilo, ze sa k nam pridal konecne 
jeden -podotykam jeden - mlady. Stano 
Ferletjak. Pri ziadnom organizovani akcii 
nechybal a bol v kazdom ohl'ade 
ochotny pomoct'. Bodaj by bol prikladom 

ostatnym mladym. Ako nam cas 
a skutocnost' ukazuje, starneme 
a starneme. Chceme a davame mladym 
priestor na realizaciu a zaujmovu 
cinnost', akou partia hasicov urcite je( 
par veci, co ma spravny hasic vediet', uz 
urcite vedia este lepsie ako my). Mali 
sme par akcii pre nasich najblizsich 
a samozrejme i pre svoje pobavenie. 
V lete to bola opekacka na Markuske. 
Kazdorocne pripravujeme pre nase deti 
Mikulasa s prekvapenim. (Na tejto akcii 
prekvapujeme i svoje manzelky, lebo 
Mikulas nikdy nezabudne i na nas 
a vzdy prekvapi nejakou Jahvinkou" na 
zahriatie. Ale za to my nemozeme - to 
Mikulas!) Tento rok to bolo opat' na 
Markuske a touto cestou chcem 
pod'akovat' lyziarom aturistom za 
prenajatie super chaty na tieto 
spolocenske podujatia. V pripade 
potreby sme im k dispozicii a „ vzdy 
v strehu". V novembri sa nam podarila 
zorganizovat' Katarinska zabava pod 
tajnym heslom „ohniva", 60 by sme si 
chceli zachovat' ako tradiciu do 
nasledujucich rokov. ( Mimochodom, 
akcie si financujeme sami z vlastnych 
zdrojov a ziskov, k comu nam prispela 
i spomenuta zabava. A opat' chcem 
pod'akovat' vsetkym zucastnenym za ich 
prispevok.) Skoda, ze toho casu nie je 
viae. Mame viae a vel'kych planov ktore 
nechcem spominat', aby sme nevyzneli 
ako „ sfubohasici". Akcie - nech nas i tie 
aktivity kazdy berie ako chce - chceme 
rozsirit' pre celu obec. No na to fakt sami 
nestacime a potrebujeme omladit'. 

Co na „fajront" clanku? Som rad, ze 
patrim do tejto skvelej a super partie. 
Nase seniorske zaciatky su zapisane na 
rok 1991. Jadro funguje od roku 1989 -
od dorastu s malymi obmenami doteraz. 

Na rok mame seniorsku 20-tku. 
Nevieme presny datum, len rok. Preto 
odporucam a prajem si oslavovaf cely 
rok tym, ze nebude ziadny poziar, 
ziadna hadka, ziadny zial', ziadna 
choroba, ziadny smutok, bude dost' EUR 
v penazenke, stale priatel' na blizku 
v pripade niidze, radost' na tvari, aby si 
clovek vazil cloveka i s jeho chybami, 
atd'. A ozaj, ako vravia missky - mier 
celemu svetu. 

Vianoce. Co k tomu? To slovo ma 
v sebe charizmu samo 0 sebe. Slovo 
ocakavania, lasky a rodiny. Prajeme, 
aby boli tieto krasne sviatky najkrajsimi 
pre kazdeho jedneho z vas. Krajsie ako 
to najkrajsie a st'astnejsie ako to 
najst'astnejsie, co sa na svete nachadza. 
A nech ma kazdy pine srdce dobroty. Az 
take pine, ze sa mu uz don viae 
nezmesti. A tym prebytkom hasi v 
I'ud'och poziar, kde len vidi. Toto a este 
vsetko, po com vam srdce prahne, praju 
lucanski hasici: Julo Druska, Marek 
Misik, Braho Bobcek, Brario Hlbocan, 
Jan Kosturik, Martin Hrbcek, Patrik 
Hrbcek, Milos Vrzgula, Roman Klacko, 
Milan Behaii, Boris Mrva, Rast'o Druska, 
Marek Milan, Stano Ferletjak a ja . 

Pod'akovanie: OcU - za spolupracu 
a ochotu pomahat'; manzelkam - za 
trpezlivost' atoleranciu; Jankovi 
Marankovi - za pomoc pri organizovani 
akcii a vel'ku ,vel'ku ochotu - u nas 
hasicov clovek s vel'kym C (nielen preto, 
ze su u neho super schodze, ale za 
kazdu pomoc); Janke Marankovej za to 
iste; lyziarom aturistom - za Markusku; 
Vam, Lucanom, ze ste nic nepodpalili 
a vsetkym za vsetko, co si zasluzi 
pod'akovanie. 

Branislav Hrbcek 

PRAZDNINOVY, LETNY, MINI$TRANTSKY WYLET V P01SKU 
V dnoch od 26.07. do 01.08. 2010 sa 

uskutocnil vylet ministrantov ku nasim 
priatel'om z pol'skej dedinky Zabia Wola 
v blizkosti vel'komesta Lublin. Vyletu sa 
zucastnilo 43 ministrantov z nasej 
farnosti Lucky a z filialky Kalameny. 
Vylet sa konal pod zastitou a dohl'adom 

vdp. Petra Kvasfiaka- spravcu nasej 
farnosti. Pocas cesty si vyletnici nasli 
cas a navstivili aj Sanctuarium Bozieho 
milosrdenstva v Krakowe. 

Po vel'mi peknom privitani sa niektori 
nasi borci ministranti ubytovali 
u niekol'kych vel'mi pohostinnych 

pol'skych farnikov a ostatni boli 
ubytovani v priestoroch stredoskolskeho 
internatu v susednej dedinke Vcelia 
Vola, ktora je znama tym, ze sa v nej 
nachadza Stredna vcelarska skola (inak 
jedina tohto druhu na svete). Po 
vycerpavajucej a dlhej ceste si chlapci 
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potrebovali oddychnut' a tak sa pobrali 
vsetci spat' nevediac co ich d'alsie dni 
caka. Na druhy deri po vydatnych 
ranajkach sme sa vybrali spoznavat' 
pol'sku kulturu a hlavne I'udi. Nas vylet 
bol piny poznavania architektury 
mnohych Bozich chramov. Mozeme 
povedat' ze historia pol'skych kostolov je 
vel'mi bohata a rozmanita. Neskor sme 
taktiez navstivili aj priestory Katolickej 
I'ublinskej univerzity (KUL). 
Zaujimavost'ou bolo najma to, ze na 
tejto univerzite prednasal aj papez Jan 
Pavol II.(ako kardinal Karol Wojtyla -
krakowsky arcibiskup), na ktoreho 
pamiatku tu je postavena aj socha so 
zaujimavym pribehom o ktorom sme zo 
zaujmom pocuvali. Pocas nasich 
poznavacich vyletov v Pol'sku sme zazili 
aj prijemne ochladenie v podobe 
kupania sa v relaxacnej oblasti 
Zemborickej vodnej nadrze. Vel'mi 
poucna bola aj navsteva knazskeho 
seminara v Lubline kde sme sa 
dozvedeli zaujimave informacie o zivote 

tunajsich adeptov na kriazsku vysviacku 
a poviem vam, ze harmonogram ktorym 
sa tarn riadia je prisnejsi ako na 
Slovensku co nam potvrdil aj nas 
duchovny otec Peter. Jeden z dni 
pobytu sme stravili v historickom meste 
Zamocs, ktore je do dnes ohranicene 
povodnym opevnenim a ktore skryva 
vel'a zaujimavych pamiatok. Na konci 
narocnych dni nas nasi pol'ski priatelia 
pozyvali na mnozstvo pohosteni za co 
im srdecne d'akujeme, pretoze tu sme 
sa s ostatnymi delili o nase dojmy 
a mohli sme sa tu taktiez podelit' 
o radost' z novych zazitkov. Tieto vecery 
sa casto krat pretiahli aj do neskorsich 
vecernych hodin, pretoze sa stale dialo 
nieco nove a stale sa bolo o com 
rozpravat'. A tak ako je to v rozpravkach, 
ze vsetko pekne sa raz zacina a vsetko 
sa raz konci, tak sa aj nas pobyt musel 
skoncit' i ked' vsetkym bolo smutno ze 
odchadzame ale na druhej strane sme 
sa aj tesili domov, aby sme o torn co 
sme zazili mohli porozpravat' nasim 

blizkym. Myslim ze vylet v Pol'sku bol 
pre nas vsetkych zucastnenych vel'kym 
zazitkom nielen pretoze sme tu videli 
vel'a noveho ale hlavne preto, ze sme si 
tu nasli mnoho novych priatel'ov 
s ktorymi sme nadviazali pekne 
priatel'stva a radi by sme sa urcite opat' 
stretli, aby nase spolocne dobrodruzstva 
pokracovali d'alej. 

Aj touto cestou sa chcem vel'mi pekne 
pod'akovat' hlavne nasmu panu fararovi 
Petrovi Kvasriakovi za jeho odvahu nas 
„borcov" si zobrat' na starost' do 
d'alekeho sveta, ze to vsetko 
zorganizoval a pripravil pre nas ozaj 
vel'mi pekne a nezabudnutel'ne zazitky. 
Samozrejme, ze pod'akovanie patri aj 
autobusovej firme TOMY a zvlast' panu 
soferovi Dusanovi, ze nas vsade na cas 
a hlavne bezpecne doviezol 
a samozrejme, Panu Bohu za Jeho 
ochranu a starostlivost' o nas - Jeho 
sluzobnikov pri oltari. 

Andrej Kroupa 

S V A T A Z E M - je miestom, kde Boh mimoriadne oslovil cele I'udstvo. 

Rimskokatolicka cirkev, farnost' Lucky, 
filialka Kalameny, cestoyna kancelaria AWERTOliR 
vas srdecne pozyva na farsku Ipuf do SVATEJ ZEME 

Termfn:15J)2.-22.02JMrM . 
ttio z vas ma cas, chut' a elan nech sa OBobjie prtfti^6) . 

^%fia Rirlisltokatolickom farskom tirade, na j ^ l e : 9 4 ^ | 3 ^ ^ 0 f * 
tarn dostane aj podrdbnejsi&irtforap'aci^ ' 

^ a program putnickehctzajazdtit % 4 ^ 

Peter KvasnaR * * * 

Zivotopisy lucanskych knazov 

ThDr. Alojz Frankovsky, PhD. 
Alojz Frankovsky sa narodil 7. februara 

1948 vo Vel'kej Frankovej, kde 
navstevoval aj zakladnii skolu. V rokoch 
1963 - 1966 absolvoval Gymnazium 
vSpisskej Starej Vsi. V roku 1966 ho 
prijali na studium teologie do Bratislavy. 
Studium ukoncil v roku 1971. 

Knazsku vysviacku prijal z ruk 
ceskobudejovickeho otca biskupa Dr. 
Jozefa Hloucha. Jeho prve kaplanske 
miesto bolo v Spisskej Novej Vsi. V roku 
1974 sa stal spravcom farnosti Hnilec 
a od roku 1976 spravoval excurrendo 
Dedinky. V roku 1978 spravoval farnost' 
Vel'ka Lesna, excurrendo Haligovce. 

Do farnosti Lucky prisiel v roku 1989. 
V roku 1990 sa stal cenzorom 
nabozenskej literatury. V torn istom roku 
bol prelozeny za farara do Pol'anoviec, 
kde posobi dodnes. V roku 1990 sa stal 
odbornym asistentom na 
Rimskokatolickej Cyrilometodskej 
bohosloveckej fakulte Univerzity 
Komenskeho, Teologickom institute 
v Spisskej Kapitule, Spisskom Podhradi. 
Svojimi prednaskami z dogmatiky 
obohacuje a pripravuje bohoslovcov na 
kfiazsku cinnost'. V roku 1993 sa stal 
sudcom Cirkevneho sudu spisskeho 
biskupstva. V roku 1995 ziskal 

v Krakove titul ThLic. z teologie. V roku 
1996 sa stal odbornym asistentom na 
Katolickej univerzite v Ruzomberku. 
V roku 1997 ziskal v Bratislave doktorat 
z teologie a titul PhD. V roku 1999 bol 
vymenovany za farara konzultora. 
V roku 2001 sa stal garantom studia pre 
dogmaticku teologiu v Programe 
vzdelavania knazov. 

Pocas jeho posobenia na Luckach sa 
zacalo s vystavbou novej farskej 
budovy. I ked' bol v lucanskej farnosti len 
kratky cas, predsa ostal v pamati svojich 
farnikov ako dobry a horlivy knaz. 

Mgr. Radovan Sekan 
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VIANCCE 
CAS ĈADC§TI - VKELCSTI 

PRIHOVOR STAROSTU ORCE 
Mili obcania, mile deti! 
Opat' su tu Vianoce. Cas pokoja, lasky, 

radosti a pochopenia. Je to vsak i cas, 
kedy sa nahahame po obchodoch, 
riadime svoje pribytky, pecieme 
a varime. Iste, toto vsetko patri ku 
Vianociam, ale to najpodstatnejsie je 
kdesi vnutri kazdeho z nas. Je to 
v nasom mysleni, prezivani a citeni. 
Viem, ze ti najmensi ocakavaju darceky 
v podobe auticok a babik, ale co 
ocakavaju nase dospievajuce deti okrem 
najmodernejsej techniky? A co my 
dospeli, co od Vianoc ocakavame my? 
Verim v to, ze kazdy z nas chce prezit' 
Vianoce so svojou rodinou, v pokoji 
a iste kazdy chce niecim obdarovat' 
svojich blizkych. No Vianoce by mali byt' 
aj duchovne. Mali by byt' darovanim 
casti seba, svojho pohodlia, svojho 
casu... My I'udia sme dostali obrovsky 
dar, ked sa narodil Jezisko. Bolo to 
diet'a, ktore zmenilo myslenie celeho 
I'udstva. Uz v prvych hodinach svojho 
zivota dokazalo pritiahnut' k svojim 
chudobnym jaslickam bohatych krai'ov 
i obycajnych chudobnych I'udi, ktori ho 
hl'adali spolocne. Neskor ziskal priatel'ov 
medzi obycajnymi I'ud'mi ale aj medzi 
bohatymi I'ud'mi. Nikdy sa nechcel 
pomstit' svojim nepriatel'om, dokonca im 
zehnal a pomahal im. Nebranil sa 
mecom, vzdy len slovami, a to slovami 
ktore neranali. Trpel, ale nikdy sa 
nevystatoval tym, ako vel'mi trpi pre nas. 
Napriek tomu, ze uplynuli mnohe roky, 
ani dnes nechapeme jeho ucenie 
a pretvarame si ho na vlastny obraz. 

Predstavme si, ze by sme si mohli od 
Jeziska v jaslickach priat' cokoPvek a on 

by nam to splnil. Mohli by sme si priat' 
vsak len jedno prianie. Co by sme si asi 
priali? Chudobni snad' vel'a penazi, chori 
zdravie, menej obdarovani krasou 
krasu, niekto st'astie, niekto uspech... 
Bol by medzi nami clovek, ktory by si 
prial nieco pre nas vsetkych? Aby svet 
bol krajsi, uprimnejsi, aby v nom vladol 
pokoj a mier, vzajomne porozumenie 
a pochopenie... Potom by neboli vojny, 
I'udia by sa k sebe spravali ako bratia, 
delili by si vsetko spravodlivo, nepozerali 
by len na prosperitu svojej krajiny ale na 
prosperitu celeho sveta... Ale sme tohto 
vobec schopni? Ved vo svojich 
vlastnych rodinach mame nevyriesene 
spory, zavidime bratovi, sestre, ktora sa 
ma lepsie ako mi, nepodelime 
sa, nepomozeme svojmu bratovi 
a sestre. Zavidime si uspech a zelame 
si navzajom neuspech. Zozierame sa 
zavist'ou, zlobou a neuvedomujeme si, 
ako vel'mi skodime sebe i bliznym. A to 
sme len v rodinach, co potom vzt'ahy 
v ramci obce, narodov, statov, cirkvi... 
Nechceme si uvedomit', ze 
zodpovednost' za dnesny svet nesieme 
na svojich pleciach i mi, ci je to 
podnikatel', poslanec, zobrak... Kazdy 
z nas ma dusu, ma pravo menit' svoj 
zivot k lepsiemu a to nie len hmotne 
lepsiemu, nemame pravo odsudzovat' 
a hodnotit', ale mame povinnost' 
pomahat', snazif sa vzajomne 
o pochopenie a tak napredovat'. Kazdy 
z nas nesie zodpovednost' za svoj zivot, 
je v nasich rukach ako ho budeme zit'. 
Preto teraz, kecf je cas vianocny, 
zastavme sa aspoh na malu chvil'ku 
a prehodnot'me svoje zivoty, postoje, 

spravanie. Nehodnot'me a nesud'me 
suseda, sestru, ale seba. Zamyslime sa 
nad tym, co je pre nas prvorade. 
A najma, snazme sa byt' o cosi lepsi, 
menej sebecki. 

A na zaver nieco pre nasich mladych. 
Viem, ze i vy kupujete darceky pre 
svojich rodicov. Je to od Vas pekne, ze 
z toho mala co ako studenti si zarobite, 
alebo odlozite z vreckoveho dokazete 
kupit' darceky rodicom. Ale iste by ste im 
urobili radost', ak budete viae pomahat', 
ak si nebudete nadavaf s bratom ci 
sestrou a tym prispejete ku pokojnej 
vianocnej atmosfere. Verte tomu, ze 
vasi rodicia vas obdaruvaju z lasky, 
chcu Vam dat' vsetko, co si len zazelate, 
ale casto to prave z financnych dovodov 
nejde. Bud'te vd'acni za vsetko, co pod 
stromcekom najdete, lebo v kazdom 
z darcekov je aj cast' srdca toho, kto Vas 
obdaruva. Predstavte si deti v detskych 
domovoch, ktore nema kto obdarovat', 
lebo ich vlastni rodicia sa ich vzdali. 
A co deti v Afrike, ktore povazuju za dar 
nesmiernej ceny obycajnu vodu, chlieb, 
obnosene oblecenie... Viem, ze si teraz 
poviete, ze som asi nemoderny, ale nie 
je dolezita znacka vasho oblecenia, ale 
doleziti ste vy samotni, vase vnutro, 
dusa. 

Mili obcania, mila mladez, deti, dovol'te 
mi popriaf Vam pokojne a radostne 
sviatky. Prajem vam vel'a radosti, 
zdravia, sfastia v novom roku. A najma, 
nech sa nam vsetkym dari, nech sme 
sudrzni ako jedna vel'ka rodina. Pokojne 
a milosti pine sviatky a st'astny novy rok 
Vam praje Anton Druska 

starosta obce 

KTO TAM 801 VTEDYSKOft A KTO TAM 8UDE ONES? 
Podrobnu a skutocnu spravu o narodeni 
Jezisa Krista nam podava evanjelium 
podia svateho Lukasa (LK 2.1-20). 

Je zaujimave, ze k Novonarodenemu 
diet'at'u Jezisovi pribehli najprv pastieri. 
Boli vedeni vnutornym hlasom, ktory 
vychadza z ich srdca. Boli vedeni aj 
anjelom, ktory im tuto radostnii zvest' 
oznamil, ale zaroveh ich - posilnil, 
povzbudil, pozval. Idu za niekym, kto je 
ako oni - kto patri do Izraela. K tomu 
istemu diet'at'u, ale zaroveh Kral'ovi 
zeme i neba prisli neskor aj „3" mudrci 
(krali, ucenci). 
Co myslite boli tiez vedeni vnutornym 
hlasom, ktory vychadza z ich srdca? 
Boli vedeni z pohybu a postavenia 
hviezd. Su to cudzinci a inoverci. Je 

usmevne ako tito muzi vedy - moderne 
povedane intelektuali, ktori dosli 
k poznaniu o narodeni Kral'a krai'ov 
zlozitymi vypoctami a dokonca vedeli 
o horn skor, ako sa v skutocnosti narodil 
- prisli neskoro. 
Prosti ajednoduchi pastieri uz davno 
boli zase pri svojich stadach, ked' do 
Betlehema prichadzaju mudrci (krali, 
ucenci). 
Je tu skryte urcite ponaucenie: 
- cesta rozumu moze viest' k spasnemu 
stretnutiu s Bohom, ale je zlozita a dlha, 
pretoze vedie vsetkymi moznymi 
okl'ukami pochybnosti, 
- cesta srdca je ovel'a priamejsia, avsak 
vyzaduje, aby to bolo srdce citlive 
a vnimave. 

Namiesto zaveru - kto tarn bude dnes 
na polnocnej svatej omsi, na slavnost' 
Jeho narodenia, ale aj kazdu nedel'u 
skor??? ON je tarn stale v Eucharistii, 
ale zalezi len a len na nas, ci sa dame 
viest' rozumom, alebo srdcom?! 

Tak mi dovol'te vas vsetkych srdecne 
pozvat' na oslavu Narodenia Kral'a 
Krai'ov aj tohto roku 2010. Uz teraz sa 
tesim na stretnutie s vami v kostole 
Povysenia svateho Kriza pri stole -
Bozieho Slova, obetnej hostine, pri Jeho 
jasliach. 

Tak kto tarn bol vtedy skor a kto tarn 
bude dnes??? 

Vdp. Peter Kvasnak 
spravca farnosti 
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PRICIIADZA KONIEC ROKA A 5 NIM CAS VIANOCNY Koniec kalendarneho roka patri k 
najkrajsim obdobiam. Ludia su k sebe 
vl'udnejsi, nachadzaju oporu v svojich 
blizkych, pocit'uju potrebu obdarovat ich. 
Prichadza k nam Cas Vianocny, ktore sa 
pochopitel'ne, vnasa aj do skolskych 
lavic. 

S prichadzajucim koncom roka je 
potrebne zhodnotit', bilancovat' 
odchadzajuci rok 2010 a zaroveh aj si 
kladenia otazok. Co vsetko sme 
uskutocnili ? Co nas este caka? Minuly 
rok uplynul vel'mi rychlo a priniesol vel'a 
zmien, ci uz pozitivnych alebo 
negativnych a bolo len na nas, ako sme 
sa dokazali s nimi vyrovnat'. Ziaci 
prveho, druheho a tretieho rocnika ako 
aj piataci, siestaci a siedmaci v tomto 
skolskom roku postupujii podl'a novej 
skolskej reformy, podl'a novych 
ucebnych osnov. V skole pribudli nove 
vzdelavacie oblasti a vyucovacie 
predmety, aby o tri roky absolventi nasej 
skoly mohli pokracovat' podl'a novy 
vzdelavacich programov aj na urovni 
strednych skol. Ako som informovala 
rodicov na plenarnom zasadnuti, ze 
zavadzanie novatorskych snah nikdy nie 
je bezproblemove (chybaju nam 
ucebnice, pracovne zosity) dolezite je, 
aby to bolo na osoh ziakom i 
pedagogom. Spolocne dufame, ze 
reforma skolstva prinesie svoje ovocie, 
len si musime trochu vyckat'. I napriek 
uvedenym problemom musim 
konstatovat', ze nasa skola dosiahla 
vynikajiicich vysledkov: vychovno -
vzdelavacich, kulturnych a sportovych. 
Tieto iispechy si precitate v clanku 
"Zivot v nasej skole". Dobre vysledky 
sme dosiahli i v technicko-materialnom 
zabezpeceni. V suterene skoly sme 
zriadili odbornu ucebnu chemie, biologie 
a fyziky. Skola vynalozila na danu 
ucebnu cca 20 000 € Zrekonstruovala 
sa cast' podkrovia, kde sme umiestnili 
skolsku kniznicu, ktora si konecne po 
mnohych rokoch zasluzi dostojne 
miesto, ktore kniznici prinalezi. Druha 
cast' tohto priestoru patri jazykovemu 
laboratoriu, ktore bude koncom roka 

vybavene najmodernejsou technikou, 
ktora pomoze pedagogom i samotnym 
ziakom dosahovaf kvalitnejsich 
vzdelavacich vysledkov. Naklady na 
ucebnu budu cinit' 7600 € 
K multimedialnej ucebni a k odbornym 
ucebniam sme do dvoch tried zaviedli 
dataprojektory, vizualizery, platna, ktore 
nahradzajii odbornu ucebnu PC. Ziaci 
mozu priamo v triede pracovat' spolu 
s vyucujucim s najnovsimi prostriedkami 
didaktickej techniky a tym sa kvalita 
vyucovacieho procesu stava kvalitnejsia 
a ziaci su priamo vt'ahovani do 
edukacneho procesu. V priebehu 
vianocnych prazdnin zaciname 
s rekonstrukciou celeho schodist'a, ktore 
bude stat' priblizne 4000 € V tomto 
skolskom roku sme otvorili a zariadili 
SKD prevazne z vlastnych zdrojov. Tu 
patri pod'akovanie starostovi obce, ktory 
tuto myslienku podporil a podl'a 
moznosti financnych prostriedkov obce 
financuje cast' mzdovych prostriedkov. 
Pod'akovanie patri Rade skoly, p. 
Milanovi, p. Greskovi, Urbariatu,ako aj 
vyboru ZR. V tomto roku sme z vel'kej 
casti dokoncili prednu cast' zahrady do 
pozadovanej podoby. Tento projekt Mini 
geopark bol financovany SPP/1000 €/ 
a stavebne upravy vykonala obec. 
Napomocna pri vypracovani projektu 
bola p. Mihokova. V spolupraci s p. 
Vrzgulom, p. Mihokovou sme podali 
d'alsi projekt Male skolske arboretum/ak 
budeme uspesni/ dokoncime prednu 
cast' zahrady a prilahle casti skoly. 
Zapojili sme sa do vyzev Ministerstva 
skolstva SR v ramci projektov 
Modernizacia vzdelavania a 
Modernizacia pedagogickeho procesu. 
Vd'aka tomu sme ziskali d'alsiu 
vypoctovu techniku a vyucbove 
programy, ktore zefektivnia a obohatia 
vyucovaci proces. 
V januari v ramci vyziev Ministerstva 

skolstva sa chceme zapojit' do projektu 
Premena tradicnej skoly na modernu. 
Popri vyucovani je v skole vytvoreny 
dostatocny priestor na sut'azenie a nam 
zostava len ziakom drzaf palce, aby boli 

v jednotlivych aktivitach uspesni a robili 
dobre meno svojej skole. 

V prvy decembrovy piatok k nam 
zavital Mikulas. Vsetci ziaci, od 
prvacikov az po deviatakov, v triedach 
netrpezlivo ocakavali, ci im nieco 
prinesie. Ako sa ukazalo, Mikulas bol 
naozaj stedry. Na kazdeho ziaka cakal 
balicek piny sladkosti. 
Po peknom prihovore cez skolsky 
rozhlas a pripravenom programe sa 
Mikulasom odobral za ziakmi do tried. 
Ziaci ho cakali vo vianocnej atmosfere, 
vyzdobenych triedach, ktore si 
prostrednictvom tvorivych dielni vkusne 
ozdobili a domov odchadzali spokojni. 
Caro priblizujucich sa Vianoc v skole 
nam vsak nepripomenul len Mikulas. 
Skola Vianocami dycha doslova na 
kazdom kroku. 

S fantastickou atmosferou vianocnych 
sviatkov sa chcu podelit' aj so sirokou 
verejnost'ou. Prace, ktore ziaci urobili 
budu vystavene v sale kina CHOC 
v LLK. Tak ako kazdorocne i v tomto 
skolskom roku chcu Vianoce privitat' 
programovym pasmom pesniciek, 
vinsov, basniciek a scenok na Vianocnej 
akademii. Srdecne vsetkych pozyvame 
na Predvianocny cas, ktory sa uskutocni 
22. decembra 2010 o 9,00 hod. v LLK. 

Na zaver mojho kratkeho prispevku 
chcem v mene pedagogickeho kolektivu 
nasej skoly zazelat' vsetkym citatel'om 
Liicanskeho obcasnika pozehnane 
a pokojne prezitie vianocnych sviatkov, 
do noveho roku 2011 vela st'astia, 
zdravia. pokoja a pohody. 

Ty. ktory si zaciatok a koniec, 
vezmi tento rok do svojich ruk 

a riacf jeho chod. 
Pozehnavaj nase snahy a konanie 
a daj, nech sa nam dari vsetko to, 

co nas privadza k tebe. 

Mgr. Jarmila Dornikova 
riaditel' ZS 

„ZIVY BETLEHEM" VO FARNOSTI LUCKY! 
Rimskokatolicka cirkev - farnost' Lucky, filialka Kalameny, Obecny urad Lucky Vas vsetkych - obcanov, farnikov, 

hosti z blizkeho aj vzdialeneho okolia, a to nielen z nasho milovaneho Liptova, ale celeho Slovenska a zahranicia 
- proste I'udi dobrej vole srdecne pozyvaju v sobotu dria 25.12.2010 od 14:30 do 17:30 do zahady Svateho 
Frantiska (za farskou budovou) na posobive vystupenie Lucanceku s Betlehemkou, deti z materskej skoly, 
folklornej skupiny Lucan a cirkevneho spevokolu. A to vsetko pri „ZIVOM BETLEHEME", kde popri predstavitel'och 
Svatej rodiny, pastieroch, troch kral'och a zbore anjelov nebudu chybat' ani drevena mastal' so zivymi zvieratami, 
kometou... 

Aj takymto nezvycajnym sposobom chceme oslavit' Narodenie Pana Jezisa Krista. Na zaver si spolocne 
zaspievame vianocnu hymnu „Ticha noc..." 

Vdp. Peter Kvasfiak - spravca farnosti Lucky 
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VIANOCNE ZVYKY A TRADICIE NA SLOVENSKU 
Vianoce. Tieto najvacsie a najkrajsie 
krest'anske sviatky v roku sa slavia v 
mnohych krajinach po celom svete. 
Ludove zvyky a tradicie, ktore su s 
nimi spojene, sa lisia od naroda k 
narodu a su vel'mi rozmanite. 
Na Slovensku sa na Vianoce, sviatky 
narodenia Jezisa Krista, pripravujeme 
uz styri tyzdne dopredu. Pocas tohto 
obdobia nazyvaneho Advent, ktore nam 
v sebe nesie posolstvo ocakavania 
prichodu maleho Jeziska, I'udia chodia 
do kostola, kupuju ci pripravuju darceky 
pre svojich blizkych, ozdobuju si svoje 
pribytky dekoraciami. Svoje 
nezastupitel'ne miesto ma adventny 
veniec, castokrat z ceciny, ktory je 
ozdobeny styrmi sviecami 
zodpovedajucimi poctu adventnych 
nediel'. Umocnuje vianocnu atmosferu v 
obdobi pred Stedrym dhom, ci uz je 
umiestneny v byte na stole alebo 
zaveseny na dverach. Je znamenim 
nadeje a holdom tomu, ktory prichadza. 
U deti je vel'mi obl'ubeny adventny 
kalendar, ktory prinasa radost' a iskricky 
v ockach kazdy deh od 1. decembra, 
kedy si otvoria prve okienko a najdu v 
horn nejaku tu dobrotku. 

Sviatok sv. Mikulasa (6. decembra) 
maju radi najma deti, ktore pocitaju dni a 
noci, kedy od neho do svojich 
vylestenych cizmiciek dostanu mnozstvo 
sladkych darcekov. Tie si vsak musia 
pripravit' uz v podvecer 

predchadzajuceho dha a dat' si ich 
vycistene do obloka, aby si v nich rano 
nasli ocakavane dobroty ci ine mile 
prekvapenie. 
U nas je Mikulas znamy ako bielovlasy 
dedusko s vel'kou bradou v cervenom 
kabate a zvykne chodit' spolu s anjelom 
a certom, ktori mu pomahajii rozdavat' 
darceky ci „certovske" odmeny. 

13. deeember je d'alsim zaujimavym 
dhom v predvianocnom obdobi. Sviatok 
Lucie patri do serie tzv. stridzich dni, 
ktore predchadzaju Vianociam. Trvali 
od Katariny (25. novembra) do 
Tomasa (21. decembra). Viazali sa tiez 
na Ondreja (30. novembra), Barboru 
(4. decembra), Mikulasa (6. decembra) 
a Luciu (13. decembra). Ludia verili, ze 
v tento deh mozu strigy aj uvidiet'. Podl'a 
najznamejsej I'ubostnej vestby si na 
Luciu dievcata pripravili trinast' listockov. 
Na dvanast' z nich napisali rozne 
muzske mena, pricom posledny trinasty 
zostal prazdny. Listocky poskrucali a 
postupne, pocas nasledujiicich dni ich 
po jednom znicili (palili). Predposledny 
listok spalili na Stedry deh rano, a 
posledny otvorili vecer. Meno, ktore na 
horn bolo napisane, malo byt' menom 
buduceho manzela. Ak zostal posledny 
listok prazdny, buduci rok sa dievcina 
este vydat' nemala. 

24. decembra, na Stedry den, na 
Slovensku zaciname slavit' Vianoce. Na 

vychodnom a ciastocne aj na strednom 
Slovensku sa tento deh nazyva aj "vilija" 
alebo "vigilija", odvodeny od latinskeho 
"vigilia", co znamena predvecer sviatku. 
Najvacsim sviatkom Vianoc je 1. 
sviatok vianocny (25. decembra) - deh 
Kristovho narodenia, i ked' historia nevie 
presne urcit', kedy sa naozaj narodil. Na 
Stedry deh sa zvykne drzat' post, ktory 
konci vychodom prvej hviezdy. Det'om 
sa vravelo, ze ak vydrzia do vecere nic 
nejest', uvidia zlatu hviezdu alebo zlate 
prasiatko. Kym deti chystaju vianocny 
stromcek, gazdinky pecu, varia a 
chystaju rozne dobroty na stedrovecerny 
stol. Medovnicky ci ine kolace maju uz 
napecene niekol'ko dni dopredu. Jedla, 
ktore sa podavaju sa lisia podl'a zvykov 
a tradicii v roznych regionoch 
Slovenska. Spravidla vsak na bohato 
prestretom stedrovecernom stole 
nesmie chybat' chlieb, cesnak, med, 
oblatky, kapustnica, ryba, zemiakovy 
salat, opekance (pupaky, bobal'ky), 
kolace, ovocie. Po veceri sa spievajii 
koledy, rozbal'uju vianocne darceky, na 
ktore sa nielen deti vel'mi tesia. Mnoho 
I'udi sa zucasthuje polnocnej omse, aby 
oslavili narodenie Jezisa Krista a 
zaspievali si najkrajsiu vianocnu pieseh 
„Ticha noc, svata noc". 

25. decembra a 26. decembra rodiny 
casto zostavaju spolu, idu do kostola 
alebo navstevuju svojich pribuznych a 
priatel'ov. 

Tradicia betlehemov 
Na uzemi dnesneho Slovenska sa 

jaslicky zacali stavat' od 13. storocia. 
Koncom 18. storocia vydal Jozef II. 
nariadenie, ktorym zakazal stavat' v 
kostoloch betlehemy. Tento uradny 
zasah znamenal paradoxne masovy 
rozkvet betlehemov, pretoze I'udia ich v 
zjednodusenej podobe zacali stavat' 
doma. 

Tradiciu betlehemov alebo jasliciek 
zaviedol svaty Frantisek z Assisi, 
zakladatel' rehole frantiskanov. Na 
Vianoce v roku 1223 pripravil v jaskyni v 
talianskom Grecciu jasle, do ktorych 
ulozil zive diet'a. Vedl'a stala Maria a 
Jozef, priviedli aj osla a vola. 
Napodobnenim situacie opisanej v Biblii 
chcel Frantisek upozornit' spolubratov aj 
miestnych I'udi na maximalnu chudobu, 
v ktorej sa Boh rozhodol prist' na svet. V 
nasledujucich rokoch si obyvatelia 
Greccia sami pripravovali zive aj umele 
betlehemy a podl'a Frantiskovho 
prikladu si rozdavali darceky, aby 
napodobnili lasku Boha, ktory sa nam 
sam dal ako dar. Tento zvyk sa neskor 
rozsiril do vsetkych krajin. 

Najhonosnejsie betlehemy sa stavali vo 
frantiskanskych a kapucinskych 
kostoloch a na ich vyzdobe sa podiel'ali 
popredni umelci a vladari. 

Na uzemi dnesneho Slovenska sa 
jaslicky zacali stavat' od 13. storocia. 
Neskor ich vystriedali goticke kridlove 
oltare. Zname su drevene reliefy 
narodenia Krista z okruhu Majstra Pavla 
v kostole svateho Jakuba v Levoci, z 
Hlohovca alebo z kostola svateho Egidia 
v Bardejove, ktore pochadzaju z 
prelomu 15. a 16. storocia. V obdobi 
baroka sa v kostoloch stavali honosne 
betlehemy v zivotnej vel'kosti. S 
postupnym rastom poctu figurok sa vsak 
ich rozmery zmensovali. K svatej rodine 
pribudali anjeli, traja krali, pastieri a 
d'alsie postavy aj zvierata. Koncom 18. 
storocia vydal Jozef II. nariadenie, 
ktorym zakazal stavat' v kostoloch 
betlehemy. Tento uradny zasah 
znamenal paradoxne masovy rozkvet 
betlehemov, pretoze I'udia ich v 
zjednodusenej podobe zacali stavat' 
doma. Ked'ze autormi domacich 
betlehemov boli neskoleni rezbari, 

hovorime o I'udovych betlehemoch. 
Na Slovensku prevladali drevene 
vyrezavane betlehemy. K najkrajsim 
patria stredoslovenske, pretoze 
rezbarski majstri byvali najma v okoli 
banskych miest. Vyznacovali sa vel'kym 
mnozstvom vyrezavanych mal'ovanych 
postav a bohatymi dekoraciami. Na 
Piargu (dnesne Stiavnicke Bane) bola v 
19. storoci odborna rezbarska skola, 
kde sa ziaci ucili vyrezavat' aj 
betlehemy. Na severnom a vychodnom 
Slovensku prevladali jednoduchsie 
betlehemy. Casto boli prenosne a sluzili 
pri typickych vianocnych obchodzkovych 
hrach. 

Novy rozkvet zaznamenali betlehemy 
po roku 1989. Ide o originalne diela, 
ktore uz nemozno zaradit' medzi I'udove 
betlehemy. Sucasnu liniu reprezentuje 
najma monumentalne dielo Jozefa 
Pekaru, ktoreho pohyblivy Slovensky 
betlehem je trvalo vystaveny v Rajeckej 
Lesnej pri Ziline. Tento rok oslavuje 
dielo presne 10. vyrocie posvatenia. 

Autor: redakcia Vianoce.sk 
(internet) 
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Vianccne cblatky piekli ucitelia 

K Vianociam patria oblatky - vodove i sladke, ploche i 
skrutene do trubicky. Ich uprava aj roznasanie po vsetkych 
domoch v dedine nepatrilo k I'udovym zvykom, malo vsak 
svoje trvale miesto v zivote dediny. Oblatky sa zacinali piect' 
po Lucii, v tyzdni, ktory bol vyplneny pripravami na sviatky a 
ucitel' sa mal postarat', aby boli oblatky na kazdom vianocnom 
stole. Pred niekol'kymi storociami mali ucitelia tuto povinnost', 
ci sluzbu uvedenu aj v prijimacej zmluve. 

Deh Lucie 
Najprv si pripomehme deh Lucie, aky to bol deh? Bol 

povazovany za najvyznamnejsi zo stridzich dni. Lucia 
pochadzala zo Syrakuz a zomrela okolo roku 300 ako 
martyrka. Podl'a legendy, ktora ma viae verzii - najstarsia je v 
Danteho Bozskej komedii - si Lucia vylupila obe krasne oci na 
protest proti nuteniu na sobas s pohanskym zenichom, 
ktoreho ocarila ocami, a poslala mu ich na miske. Panna 
Maria ju za to obdarila este krajsimi ocami. Podl'a tejto 
legendy sa misa s ocami stala charakteristickym znakom 
Lucie a veriaci sa zacali utiekaf k Lucii pri ocnych 
ochoreniach. 
Na rozdiel od tejto krest'anskej legendy I'udove vrstvy u nas 
povazovali Luciu za najvacsiu z bosoriek, lebo ked' ju udajne 
hodili do plamehov, aby ju upalili ako strigu, oheh ju nespalil a 
zila dalej. Z tejto ludovej legendy sa zacal tradovat' zvyk, ze 
roznymi prostriedkami zauzivanymi proti zlym duchom, sa 
zacali pred hou chranif. V predvecer Lucie na celom 
Slovensku jedli cesnak - aj deti - a jeho ochranny ucinok 
zvysovali tym, ze si nim robili krizik na celo, sluchy, bradu aj 
zapastie, vecerali chlieb s cesnakom. Trojkrafovou kriedou, 
cesnakom a posvatnou sol'ou robili krize na dverach domov a 
odriekali modlitbu. V 18. storoci robili kriz aj kolomazou, o com 
svedci aj zistenie superintendenta Daniela Krmana, kecf 
navstivil niektore farnosti na vidieku a urcil pokutu desat' 
grajciarov kazdej zene, ktora urobi na Luciu kolomazou kriz. 
V minulych storociach I'udia na Luciu okiadzali kravy dymom z 
posvatnych rastlin. Svatenou vodou, do ktorej dali kusok 
chleba denne od Lucie do Vianoc kropili jedl'ovou vetvickou a 
obilnym klaskom cely dom, aj stajne. Kravam, ovciam a 
kozam davali cesnak, aby im strigy, ktore pridu na Luciu do 
mastale neodobrali mlieko. Gazda v stajni na dverach urobil 

cesnakom tri krize, niekde davali zvonku pred dvere snop 
slamy, aby striga, ktora chce vojst' dnu, musela spocitat' 
vsetky slamky, kym nezakikirika kohut. Strigy vyhahali z 
gazdovstiev aj z dediny obecni pastieri trubenim pred kazdym 
domom a skoncili na kriznych cestach, kde sa mali na Luciu 
schadzat' bosorky. Z chotara ich vyhahali praskanim 
korbacov, piskanim, zvoncami, trubenim na rohoch dedinsky 
mladenci. Tato magicka ochrana a spusta d'alsich ukonov 
trvala od vecera 12. do vecera 13. decembra, kedy sa o 
polnoci koncil deh Lucie a od 14. sa uz zacali piect' oblatky. 

Kazdy mal svoje povinnosti 
Pri priprave na pecenie oblatok, na samotnom peceni a 

roznasani mal kazdy vymedzene povinnosti. V kazdej dedine 
mali svoj poriadok. Najcastejsie vsak ucitel' v predstihu 
niekol'kych tyzdhov pred Luciou poslal ziakov po domoch, aby 
zaspievali pieseh, ktoru ich naucil a hou poziadali obilie na 
muku. Niekde chodili deti po domoch na Martina, aj pred nim, 
najneskorsie vsak na Katarinu. Ziaci vyzbierali od gazdov 
psenicu na oblatky a pre ucitel'a vajicka, udene maso, 
klobasky, fazul'u aj ine potraviny. UcitePovou starost'ou bolo 
dat' zomliet' psenicu do mlyna. V niektorych dedinach bol 
obecny mlyn a vtedy daval muku mlynar. Ked' bol mlynar v inej 
obci a vcas nezomlel zmo, muku na oblatky dal ucitel'. 
Gazdine priniesli do skoly mlieko, vajcia, maslo v deh, kedy sa 
zacalo pripravovat' cesto na oblatky. Mladenci priniesli drevo a 
mali po cely cas pecenia na starosti oheh, tiez pomahali pri 
peceni. Zelezna forma bola tazka a napiecf oblatky pre celu 
dedinu nebolo take jednoduche. Pre kazdu rodinu musel ucitel' 
rataf z dvoma - troma oblatkami na jedneho a pripravit' ich do 
kosikov. V torn pomahala uz manzelka. presne vedela, kol'ko 
clenov v domacnosti bolo v domoch. Do kosika pripravovali tri 
druhy: vodove. mliecne a trubicky - tie boli navrchu ako na 
ozdobu, tiez 2 - 3 lebo ich pecenie bolo narocnejsie. Ziaci sa 
iba prizerali na celu proceduru pecenia a skriicania, pomahali 
iba pri kosikoch a opakovali si vinse, ktorymi mali v kazdom 
dome ohlasif prichod Vianoc a popriali rodinam a ich 
gazdovstvu vsetko najlepsie. Odovzdali oblatky, za co ich 
vsade odmenili mincou, vacsiu dali pre ucitel'a a prazdny 
kosik, s ktorym deti vinsovali naplnili pre neho potravinami. 
Taky bol ritual pecenia a roznasania oblatok. 

Korzar (Internet) 

I ilin Vianccne cblatky 
Folklorny televizny film, natoceny v roku 1977 v rezii Martina Tapaka. Adaptacia poviedky Martina Kukucina o starych zvykoch 
a obycajoch nasich predkov v obdobi od Ondreja po Vianoce. Vianocne oblatky su v televiznom spracovani nielen zanrovym 
obrazkom oravskeho folkloru, ale aj hlboko I'udskym pribehom ucitel'a, ktory sa zziva s novym prostredim a cez lasku k det'om 
sa dostava k dovere ich rodicov. 

Ak laska topi lad co pani Zima vycarila, 
ak da clovek viae co v sebe skryva, 

ak vladne vsade ticho a pocut' len praskat' mraz, 
padajuce vlocky a v detskych ociach je vidiet'jas, 

tak prisla doba, ked'kazdy pre kazdeho ma par privetivych viet, 
pre ten zazrak Vianoce a nad caro Vianoc nic krajsieho niet! 

Vinsujeme vam vsetko stastie v deh roku noveho, 
nech vas pan boh ochrahuje od vsetkeho smutneho. 
Vinsujeme vam novy rok, aby ste mali stastny krok, 

doma lasku, svornost'a vsetkeho hojnost'. 
V novom roku vsetci svorne nazivajme vospolok, 
tak nam bude i v trapeni pozehnany kazdy krok. 
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Z histcrie sachu n a Luckach 
V nasledujucom roku 2011 oslavi TJ 
Lucky - sachovy oddiel 40. vyrocie 
zalozenia sachoveho oddielu. Pri tejto 
prilezitosti chceme nahliadnut' do 
historie tohto sportu (umenia) 
a oboznamit' lucanov s jeho 
najdolezitejsimi mil'nikmi: 
Sachy sa hrali na Luckach davno pred 
zalozenim sachoveho oddielu. 
Prve kontakty so sachovou hrou sa 
uskutochovali na prelome dvadsiatych 
rokov minuleho storocia. V 30. rokoch 
vtedajsi ucitel' Ludovej skoly v Luckach 
Jan Lassak zoznamil svojich ziakov 
s pravidlami sachovej hry. Sachove 
figurky vystruhali z dreva a sachovnicu 
nakreslili na kus papiera. Prvy sachovy 
turnaj sa uskutocnil v roku 1997 a jeho 
vit'azom sa stal Jozef Marek pred 
Mikulasom a Matusom Hajasovcami. Po 
skonceni 2.svetovej vojny mal zasluhu 
na rozvoji sachovej hry Mikulas Druska, 
sachy sa konali v dome u Salaka, ale 
aj v miestnych hostincoch. 
V 50. rokoch sa zacinal hrat' sach 
v miestnosti osvetovej besedy, ktorej 
spravcom bol Eugen Matiasovsky. 
V roku 1958 sa zlepsili materialne 
podmienky i tym, ze bolo zakupenych 
desat' sachovych suprav. Vefku 
popularitu v tomto case si ziskavali 
simultanky pana farara Kornela Brtku 
a doktora Kahanka. 
V osvetovej besede a najma v zakladnej 
skole vyrastla nova sachova generacia 
na ktorej ma vel'ky podiel ucitel' Emanuel 
Zachar. 
Koncom 50.rokov a v 60. rokoch sa 
zacali hrat' tzv. rebricky - prebory 
a majstrovstva Lucok a taktiez boli 
popularne i vianocne turnaje. Turnajov 
sa zucastnilo od 30 do 50 miestnych 
sachistov. Sachisti sut'azili neoficialne 
s druzstvami v okrese Liptovsky Mikulas 
a najma s vojenskym utvarom 
v Ruzomberku. Vacsinu zapasov 
vyhravali. Ziaci v zakladnej skole 
dosahovali v okresnych sut'aziach 
uspechy. Spomenieme nasledujucich: 
Jan Dornik, Rudolf Senko, Jan Murih, 
Karol a Milan Mocary, Milan a Eduard 
Hajasovci, Peter Tvrdoh, Peter Slimak 
a d'alsi. Mladych dopihali d'alsi sachisti 
Emanuel Zachar, vdp. Kornel Brtko, 
doktor Kohanek, Augustin a Bernard 
Vrzgula, Jan Kosturik, Pavel Pecho, 
Gejza Pecho, Bernard Milan st., Dezider 
Johanik, Filip Vrzgula a d'alsi. 
Uspechy, ktore sachisti dosahovali viedli 
k tomu, ze v roku 1971 vznikol sachovy 
oddiel TJ Lucky. V roku 1974 bol 
usporiadany sachovym oddielom 
vyznamny turnaj v bleskovej hre, 
ktoreho patronom bol vtedajsi predseda 
okresneho sachoveho zvazu p. Tomas 
Hulka. Turnaja sa zucastnilo 50 
ucastnikov nielen z okresu, ale i sachisti 
z Opavy. Prve miesto si odniesol doktor 

Anton Singliar z TJ BZVIL Ruzomberok. 
Druhe miesto Bohuslav Skacel z Dukly 
Liptovsky Mikulas, na tret'om miesto 
skoncil Ing. Metod Mocary z Liicok, 
ktory hral za TJ BZVIL Ruzomberok. 
Najlepsim lucanom bol Jan Dornik, ktory 
obsadil 13. miesto vo finale „A" a zvit'azil 
v prebore TJ Lucky. Druhe miesto ziskal 
Jan Mocary a na tret'om mieste skoncil 
Rudolf Senko. 
Druzstvo TJ Lucky reprezentovali obec 
v 70. rokoch na krajskych 
majstrovstvach II. triedy. Rok 1977 sa 
vyrazne zapisal do dejin sachoveho 
sportu na Luckach. Uskutocnil sa 
vikendovy sachovy turnaj, ktory dal 
zaklad d'alsim rocnikom vikendovych 
turnajov ( spolu sa konalo 29. rocnikov 
az do roku 2008). V tej dobe sa turnaja 
zucastnil popredny sachista Svetovej 
extra triedy a ceskoslovensky 
reprezentant Jan Smejkal. Hoci v turnaji 
skoncil na vel'ke prekvapenie az na 
tret'om mieste s 9,5 bodmi. Vit'azom sa 
stal medzinarodny majster Pavol 
Votruba z Prahy s 10 bodmi pred 
Dusanom Pecnerom (10 bodov) z TJ 
BZVIL Ruzomberok. V turnaji sa 
zucastneni umiestnili nasledovne: 4. Jan 
Chomistek (Stav. Zilina) - 6, 5 b., 5. Ing. 
Metod Mocary (Lucky) - 6 b . , 6. Peter 
Votruba (Praha) - 6 b., 7. Juraj Piecka 
(Ruzomberok) - 5 b., 8. Jan Dornik 
(Lucky) - 4 b., 9. Rudolf Senko (Lucky) -
3b., 10. Peter Tvrdoh (Lucky) - 2,5 
b., 11. Karol Mocary (Lucky) - 2 b., 12. 
Ladislav Demko (Liskova) -1 ,5 b.. 
Mimoriadnu sachovii silu, hodnu 
svetoveho sachistu ukazal 
medzinarodny vel'majster v simultanke, 
ktora sa hrala v kupel'och Lucky. Proti 
vel'majstrovi nastupilo 46 poprednych 
sachistov z Liptova, Oravy, Martina, 
Ziliny. Vysledok: 36 partii vyhral, 2 partie 
prehral (Pecner, Goc z Vazca) a 8 partii 
remizoval z hracmi z Liicok Filip 
Vrzgula, Karol Mocary a Mikulas Hajas. 
V B. turnaji zvit'azil Milan Mocary, druhe 
miesto ziskal vdp. Kornel Brtko a tretie 
miesto obsadil Mikulas Hajas. 
Vikendovy turnaj o simultanku 
zorganizovali a sponzorovali MNV Lucky 
- vtedajsi predseda Michal Murih st. 
a Kupele Lucky - riaditel' Jozef Mako. 
Riaditel'om oboch podujati bol Ing. 
Metod Mocary, ktoremu pomahal p. 
Michal Murih st. - predseda TJ, 
Augustin Bursa - tajomnik TJ, Jan 
Dornik - predseda sachoveho oddielu 
a nadsenci sachovej hry Emanuel 
Zachar, Jan Kosturik a Ondrej Salva. 
Vsetkym menovanym ako aj dalsim 
patri uprimna vd'aka. 
V roku 1980 zacinaju hrat' za TJ Lucky 
rodaci z Lucok, predtym uspesny hrac 
TJ BZVIL Ruzomberok Ing. Metod 
Mocary, Jan Dornik st., Peter Tvrdoh 
a neskor i Juraj Kucera. V roku 1982 

postupuje posilnene druzstvo do 1 .triedy 
Krajskeho preboru. 
V roku 1984 odohral na Luckach 
popredni ceskoslovensky reprezentant 
medzinarodny vel'majster Lubomir 
Ftacnik simultanku. Simultanky sa 
zucastnilo 48 najlepsich sachistov 
z okruhu Liptovsky Mikulas. Z Lucanov 
na vel'majstrovstvach zvit'azili Jan 
Dornik a Rudolf Senko. V 80. rokoch 
nastupuje nova generacia Lucanskych 
sachistov a to Bernard Pazitka, Ivan 
Vrzgula, Jan Pecho, Ondrej Nika, 
Frantisek Vrzgula, Peter Kendera, Jan 
Maruskin, Jan Gries, Eduard Hajas, Jan 
Matula, Miroslav Mesiar a d'alsi. V roku 
1993 - 1996 hra druzstvo s TJ Lucky 
sachovy oddiel po dva roky II. Ligu. Je 
to najvacsi uspech z kolektivu sportov 
v historii sportu na Luckach. 
Nasledujiice styri roky hraval sachovy 
oddiel III. ligu. 
V roku 2007 sa zucastnil Ing. Metod 
Mocary Majstrovstiev sveta seniorov 
v sachu, ktore sa konali v Rakiisku. Na 
tychto majstrovstvach sa zucastnilo 233 
sachistov zo 41 statov vsetkych 
kontinentov. Z 11 moznych bodov ziskal 
menovany 6 bodov a obsadil 84. miesto 
na svete a stal sa historicky prvym 
rodakom z Lucok, ktory sa takehoto 
svetoveho turnaja zucastnil. Rok 2007 
bol uspesny i pre TJ Lucky - sachovy 
oddiel. Koncom roka hral v Luckach aj 
prvy slovensky medzinarodny vel'majster 
sachovej hry Ing. Jan Plachetka, ktory 
bol zaroveh uspesny ceskoslovensky 
a slovensky reprezentant tejto hry na 
sachovych olympiadach. Simultanku 
hral proti 17 sachistom ztoho 13krat 
vyhral a 4krat remizoval. Z hracov 
z Lucok remizovali: Pavol Pecho, Ing. 
Jan Maruskin a Jozef Mocary. 
V osemdesiatich rokoch TJ uspesne 
reprezentovala aj nasa jedina 
dorastenka Evka Brcikova, ktora bola aj 
na Majstrovstvach Slovenska. 
Po simultanke sa odohral otvoreny 
prebor Lucok v bleskovej hre. Vit'azom 
sa stal len 13 rocny, ale vel'ky talent, 
rodak z Lucok, Jurko Druska s 8 bodmi. 
Prebor TJ Lucky vyhral Peter Tvrdoh 
s 5,5 bodmi. Kategoriu neregistrovanych 
vyhral Vladimir Simalcik starosta 
z Liptovskej Teplej. 
V roku 2008 v budove OcU zasadal 
vykonny vybor ako najvyssi organ 
Slovenskeho sachoveho zvazu. Za 
optimalne vytvorene podmienky pre toto 
zasadnutie bolo vyslovene pod'akovanie 
starostovi obce. Upomienkove darceky 
pri prilezitosti 80. rokov a zasluhy za 
rozvoj sachu na Luckach prevzali Pavel 
Pecho a Augustin Vrzgula. Osobitny 
darcek k 50. narodeninam a za vel'ke 
zasluhy na rozvoji sachu na Slovensku 
dostal aj Mgr. Karol Pekor, prezident 
Slovenskeho sachoveho zvazu. 
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byvalemu MNV Lucky, 
Kupel'om Lucky, 
sachovemu zvazu, 
sachovemu zvazu 
sponzorom. 

Do roku 2008 sa odohralo 29. rocnikov 
vikendoveho sachoveho turnaja 
druzstiev a jednotlivcov. Pocas historie 
tychto turnajov sa zucastnili aj popredni 
sachisti z celeho Ceskoslovenska, ale i 
zahranicia. V svojej dobe doplnit' !!! 
Riaditel'om vsetkych rocnikov bol Ing. 
Metod Mocary v spolupraci s MNV 
a neskor s OcU Lucky, Kupel'ami Lucky 
ako aj clenmi sachoveho oddielu. 
Zaverom: 
Z historie sachoveho sportu v Luckach 
boli spomenute len tie najdolezitejsie 
podujatia. Za vsetkych menovanych 
a nemenovanych, ktori sa podiel'ali na 
uspechu a rozvoji tejto kral'ovskej hry 
patri uprimne pod'akovanie, najma 

rtJTBAL 
Nemam znalost' o torn, ci sa niekto ujme prispief trochou 
i zo strany sportu, tak sa vam prihovaram v mene vsetkych, 
ktori sa staraju o jednu z najpopularnejsich zabav v nasej 
obci - o futbal. Hraci, vedenie a treneri su t i , ktori sa 
takmer tristvrte roka staraju o zabavu pre znacnii lucanskii 
populaciu. V tejto predvianocnej atmosfere musim 
vyzdvihnut' pracu, ktora je dost' narocna nielen na cas, ale aj 
na nevyhnutne prace siivisiace s tymto sportom. V prvom 
rade musim vyzdvihnut' osobu Jana Plavku. Kazdy , i ten 
nezainteresovany, si musi vsimnut' jeho pracu a vzostup 
kvality hry, co sa odzrkadlilo i na tabul'kovom premietnuti. 
Zimujeme s muzstvom „A" na 1. mieste. Cakaju nas t'azke 
zapasy na jar. No verime, ze s kvalitnou hrou a posilami, 
ktore sme ziskali, oslavime po 5 rokoch postup do 2. triedy. 
Nechajme komentare, ktore rozladia vianocnu naladu. 
Majme svoje nazory, kritiky a predstavy. Debatujme na 
spravnych miestach a konzultujme ich s I'ud'mi, ktori maju 
o torn znalost', ale hlavne chut' nieco spravit'. Povedzme si to 
takto: Kto nic nerobi, nic nepokazi! No ja dodavam - ani nic 
nespravi. Je tol'ko veci na napravu, ale treba vsetko riesit' 
s chladnou hlavou a hlavne rozhovorom . Vsetci vieme, 
kol'ko zla narobi len mletie pantom. Mame radi, vel'mi radi 
futbal. Prajem vsetkym, aby robota okolo tohto uzasneho 
sportu kazdemu jednemu zainteresovanemu - hracom, 
trenerom, sponzorom, vedeniu, fanusikom - prinasala len 
radost' a pobavenie. Moja chvala patri predovsetkym 
hracom. Vsetkym. Starym, mladym, najmladsim za ich cas 
straveny na treningoch, zapasoch. Po vzhliadnuti tabul'ky po 
jesennej casti nasich muzstiev, vsetkym patri chvala: 
Dospeli - 1. miesto, Dorast - 10. miesto, St. ziaci - 2. 
miesto, Ml. ziaci - 3 . miesto (spolu s Kalamenmi). 

Toto hovori za vsetko. Obhospodarit' styri muzstva, ako 
financne (hlavne OcU a sponzori) tak pracou okolo. Ved len 
kol'ko hracov sa zapaja do toho, aby nas pobavili svojou 
hrou. Dnesna doba nepraje nicomu, o co sa nebojuje. Je 
vel'a planov a predstav na d'alsie aktivity. No vsetko treba 
realizovat' do vysky financnych prostriedkov, ktorych 
v dnesnej krize nie je dako moc. Nase vianocne prianie je 
pre vsetkych. Pohodu sviatkov, radost' na kazdom kroku 
nech je s vami, peniazkov vzdy v pehazenke, priatel' po 
boku. Nech si tu cely nasledujuci rok nazivame ako jedna 
super rodina a hrou zvanou futbal vas vsetkych tesime 
a radost' vam robime. Sme tu pre vas. Bud'te i vy pre nas. 
Brafio Hrbcek 

OcU Lucky, 
Slovenskemu 

Oblastnemu 
a vsetkym 

Ing. Metod Mocary: 
- od roku 1967 sa organizuje 43 rokov 
sach na Luckach 
- 1967-1980 hrac TJ BZVIL Ruzomberok 
- odohral najmenej 350 turnajov 

reprezentoval Ceskoslovensku 
republiku - 7 zapasov korespondencne 
- pravidelny ucastnik majstrovstiev 
Slovenska jednotlivcov a seniorov 
- reprezentant SR na Majstrovstvach 
sveta seniorov 2007 

najvyznamnejsich 
turnajov v CSSR, SR 

ucastnik 
Medzinarodnych 
a zahranici 

funkcie 1976-1986 predseda 
okresneho sachoveho zvazu LM 
- 5 rokov v predsednictve okresneho 
vyboru OV CSZTV 
- 5 rokov clenom plena Slovenskeho 
sachoveho zvazu (od roku 1980) 
- 10 rokov clenom Krajskeho sachoveho 
zvazu 
- Od roku 1980 az doteraz predseda 
sachoveho oddielu Lucky 
- 1983-1993 pokladnik TJ Lucky 
- 1984 trener I. triedy, rozhodca I. triedy 
od roku 1995 

Ing. Metod Mocary 
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